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VERSLAG van de vakcommissie Milieu en Mobiliteit van 16 oktober 2019 
 
Voorzitter:  
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drs. J.P. d’Hondt (PvdA), drs. E.A. Kamp (D66), mw. N.A. Krijgsman (PvdA), drs. A. Mourik-Geluk 
(CDA), ing. D.A. Oude Wesselink (GroenLinks), mw. A.M. Poppe (SP), mw. H.J. Rikkoert MSc 
(ChristenUnie), A.G. van Schie (VVD), E. Strandstra LLB ( PvdD), drs. W.J. Ubaghs (PVV), mw. mr. S.F. 
van Ulzen (VVD)  
 
Van ambtelijke zijde aanwezig: 
dr. R.J. Poort (adjunct-griffier), W. Voorneman-Rikkers (verslag) 
 

 
1. OPENING EN ALGEMEEN 
1.1.  Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.  
 
1.2.  Vaststellen agenda 
Vanwege het feit dat gedeputeerde Van Essen tot ca. 12.00 uur aanwezig kan zijn, zal agendapunt 2 
starten met het Statenvoorstel Klimaatakkoord.  
 
De heer Van Schie deelt mede dat de VVD een ordevoorstel indient om dit Statenvoorstel niet te 
behandelen, omdat de informatiesessie nog moet plaatsvinden en de urgentie om dit nu te 
behandelen niet wordt gezien; de VVD is van mening dat het Klimaatakkoord een uitvoerige 
behandeling verdient. 
Mevrouw Poppe merkt op dat de voorkeur van de SP er eveneens naar uitgaat om de behandeling uit 
te stellen ware het niet dat het IPO in dat geval geen rekening zal houden met de visie van de 
provincie. De SP is echter wel van mening dat de tijd te kort is geweest om de behandeling van dit 
onderwerp goed voor te bereiden.   
De heer Strandstra deelt mede dat de PvdD zich aansluit bij voorgaande sprekers. 
De heer Kamp merkt op dat uit het voorliggende stuk blijkt dat al veel zaken in 2019 in gang moeten 
worden gezet en de provincie feitelijk al achter loopt. Alvorens een antwoord te geven op het 
ordevoorstel informeert D66 naar de consequenties.  
Gedeputeerde Van Essen memoreert dat vorige maand een informatiesessie over de Regionale 
Energie Strategieën (RES-sen) en het Klimaatakkoord heeft plaatsgevonden; hedenmiddag staat de 
informatiesessie over het Energieplan gepland. 
De planning is dat het Klimaatakkoord in alle Staten is besproken alvorens het IPO Bestuur een 
besluit neemt over de ondertekening. Als nu wordt besloten de behandeling uit te stellen betekent 
dit derhalve dat er van de provincie Utrecht geen besluit zal liggen bij het IPO. Dat lijkt hem niet 
gewenst op grond waarvan hij adviseert niet van de planning af te wijken.   
De heer Boswijk deelt mede dat het CDA sympathiek staat tegenover het voorstel van de VVD maar 
er op grond van vorenstaande toelichting aan hecht het Statenvoorstel toch nu te behandelen.   
De SGP, PVV, FvD sluiten zich aan bij het voorstel van de VVD. 
De ChristenUnie, PvdA, DENK, GroenLinks sluiten zich aan bij het betoog van het CDA. 
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De heer Bauduin informeert naar de mogelijkheid of het IPO voor de provincie Utrecht een 
uitzondering zou kunnen maken. Hij heeft overigens vernomen dat in meerdere provincie een vraag 
ligt voor uitstel.  
Mevrouw Hoek deelt mede dat 50PLUS zich aansluit bij de meerderheid.  
Gedeputeerde Van Essen heeft geen signalen ontvangen dat andere provincies om uitstel hebben 
gevraagd. Overigens is het niet zo dat nu moet worden besloten op welke wijze een invulling zal 
worden gegeven aan de afspraken in het Klimaatakkoord. Behandeling nu biedt de gelegenheid om 
input mee te geven ten behoeve van het IPO. Indien wordt besloten de behandeling uit te stellen 
laten de Staten die kans wellicht voorbijgaan.    
 
De voorzitter stelt vast dat de mening over het al dan niet uitstellen van de behandeling van het 
Statenvoorstel nagenoeg gelijk is. Spreekster kan zich voorstellen dat de commissie thans haar input 
meegeeft richting PS en de discussie verder in de Statenvergadering wordt gevoerd zodat er langer 
gelegenheid is om die discussie voor te bereiden.   
De heer Van Schie stelt voor het Statenvoorstel nu op hoofdlijnen te behandelen en een 
afzonderlijke PS-vergadering te plannen om dit onderwerp te bespreken zodat het de aandacht kan 
krijgen dat het verdient.   
De voorzitter constateert een ruime meerderheid voor dit voorstel; zij zal dit meenemen naar het 
Presidium.   
 
De heer Bart onderschrijft dat sprake is van een belangrijk akkoord, waarover de provincie Utrecht 
iets te vinden heeft via het IPO. Het betreft echter niet de kern van het provinciale energiebeleid. Dat 
zit meer in het Energieplan en de RES-sen. Op grond van het vorenstaande plaatst GroenLinks een 
kanttekening bij een uitgebreid debat over het Klimaatakkoord. In de visie van GroenLinks is het 
zinniger het debat te voeren op basis van het Energieplan en de RES-sen.  
Mevrouw Van Ulzen merkt op dat het Klimaatakkoord over heel veel gaat en de VVD er derhalve 
voor pleit dit te bespreken op het moment dat over meer informatie wordt beschikt w.o. over de 
RES-sen maar ook over het Energieplan.  
Mevrouw Krijgsman deelt mede dat de PvdA zich aansluit bij het betoog van GroenLinks. Het 
Klimaatakkoord betreft het beleid van Den Haag; het Energieplan en de RES-sen hebben concreet 
betrekking of datgene dat in de provincie Utrecht zal worden uitgevoerd. Op grond hiervan pleit de 
PvdA voor een uitgebreid debat over de RES-sen, het Energieplan en de uitvoering van het 
Klimaatakkoord in de provincie Utrecht.   
De voorzitter memoreert dat het Energieplan staat geagendeerd voor de decembervergadering. 
De heer Van den Dikkenberg wijst op bijlage 3 bij het Statenvoorstel Klimaatakkoord. Daarin staan de 
vele acties die op de provincie afkomen. In de visie van de SGP is het van belang dat, alvorens de 
provincie instemt met ondertekening van het Klimaatakkoord, duidelijk is hoe aan die acties 
vormgegeven gaat worden.   
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer Berlijn licht de voorzitter toe dat zij 
bij handopsteking had vastgesteld dat een meerderheid ervoor kiest een aparte Statenvergadering te 
plannen voor de behandeling van het Klimaatakkoord. Zij heeft daarna diegenen het woord gegeven 
die hun hand niet hebben opgestoken.  
 
Gedeputeerde Van Essen wijst erop dat het Klimaatakkoord met vele partijen tot stand is gekomen 
op basis van een breed gezamenlijk proces. Het is niet de bedoeling dat alle partijen het 
Klimaatakkoord amenderen. De concrete vraag die nu aan alle partijen voorligt, w.o. aan de provincie 
Utrecht via het IPO, is of zij zich willen committeren aan de afspraken in het Klimaatakkoord. In dat 
kader kunnen de Staten zaken via het College meegeven richting het IPO. 
De doorvertaling van de afspraken uit het Klimaatakkoord naar het provinciaal beleid en welke rol de 
provincie daarbij pakt is het vervolg proces. Het debat over die uitvoering zal o.a. worden gevoerd in 
het kader van het Energieplan. Spreker adviseert dat onderscheid te maken.   
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De voorzitter resumeert dat het Statenvoorstel in deze vergadering in een korte inhoudelijke ronde  
zal worden besproken en in het Presidium zal vervolgens op basis van het besprokene worden 
besloten of dit onderwerp wordt gehandhaafd op de agenda van PS d.d. 30 oktober dan wel dat 
hiervoor een aparte PS vergadering wordt belegd.  
  
Met in achtneming van het vorenstaande wordt de agenda vastgesteld. 
 
1.3 Mededelingen 
Gedeputeerde Van Muilekom deelt mede dat conform toezegging in de vorige vergadering eind 
september overleg heeft plaatsgevonden met de staatssecretaris over de voortgang met betrekking 
tot het verwijderen/opruimen van asbest; bij dat overleg waren ook asbestverwijderaars aanwezig. 
De Staatssecretaris heeft een fonds aangekondigd in 2020; informatie over de nadere invulling en het 
bedrag volgt nog. Deze ontwikkeling stemt het College positief.  
De heer Ubaghs vraagt zich af waarop het optimisme van GS is gestoeld gelet op het gebrek aan 
capaciteit. Als alle gecertificeerde asbestverwijderaars in Nederland 24 uur per dag alleen maar 
verwijderen, zijn ze voor 2030 niet klaar met de sanering van alle daken.  
Gedeputeerde Van Muilekom wijst erop dat er nu locaties zijn waar met asbest wordt gerommeld 
waardoor de kosten van die saneringslocaties soms tot ca. € 20 mln. oplopen; het komt voor dat 
particulieren zelf asbest verwijderen en het komt voor dat asbest in de natuur wordt gedumpt. Het 
streven is om het vorenstaande zoveel mogelijk tegen te gaan. Spreker onderschrijft dat met het 
fonds niet alle asbest zal kunnen worden verwijderd, maar in de visie van het College is dit wel een 
belangrijke stap in het kader van de voortgang.  
De heer Ubaghs merkt op dat het niet om de financiën gaat, maar om het feit dat de capaciteit van 
de verwijderaars volstrekt ontoereikend is. Als particulieren, gedwongen door die datum van de 
overheid, het asbest zelf gaan verwijderen dan is het middel uit oogpunt van gezondheid erger dan 
de kwaal. Blijkbaar is het probleem van de capaciteit, niet besproken. 
Gedeputeerde Van Muilekom memoreert dat de asbestverwijderaars bij het overleg aanwezig 
waren. Zij hebben aangegeven dat zij, als ze het signaal krijgen dat ze door kunnen gaan, dit zo 
optimaal mogelijk kunnen uitvoeren. Er is nog veel asbest in Nederland. In die zin is deze stap beter 
dan niets.      
De heer Donker deelt mede dat het akkoord de SGP verheugt. Asbest eraf vraagt echter ook een 
investering, omdat er in de meeste gevallen ook weer een bedekking op moet. De SGP vraagt in deze 
aandacht voor de onzekere situatie waarin agrariërs zich op dit moment bevinden ten aanzien van 
hun toekomst.  
Gedeputeerde Van Muilekom erkent de onzekere situatie waarin agrariërs zich op dit moment 
bevinden. Onder verwijzing naar de Begroting licht hij toe dat er erfbegeleiders/landbouwcoaches 
komen die zich m.n. zullen buigen over de problematiek waarmee de individuele agrariër 
geconfronteerd wordt en gaan bekijken hoe tot zo goed mogelijke oplossingen kan worden 
gekomen.   
Mevrouw Hoek meent dat gemeenten eveneens een rol spelen in het kader van de 
asbestverwijdering.  
Gedeputeerde Van Muilekom licht toe dat er nu een samenwerkingsovereenkomst wordt uitgewerkt, 
waarbij alle vragen w.o. de rolverdeling aan bod komen. Zodra meer inzicht in een en ander is 
verkregen zal hij de Staten hiervan in kennis stellen.   
 
1.4 Verslag vakcommissie M&M d.d. 11 september 2019 
Het verslag wordt conform vastgesteld.  
 
1.5 Rondvraag 
De heer Oude Wesselink memoreert dat RTV Utrecht een week geleden met een nieuwsbericht is 
gekomen over de Rijnbrug. De strekking is dat de verbreding van de Rijnbrug, net als veel andere 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/documenten/Verslagen/2019MM145-verslag-vak-commissie-van-11-september-2019.pdf


4 
 

projecten, op losse schroeven staat wegens de stikstofuitspraak. Aanleiding voor het nieuwsbericht is 
een Statenbrief van GS Gelderland aan de Staten aldaar om hen hierover te informeren. 
GroenLinks informeert of GS iets weten van bijzondere omstandigheden waarom concreet over dit 
project een aparte Statenbrief is verstuurd naar de Gelderse Staten. 
Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat in de Statenbrief aan de Gelderse Staten nagenoeg 
hetzelfde staat als in de Statenbrief d.d. 8 oktober jl. aan de Utrechtse Staten. Daarin is uitgelegd dat 
de stikstofuitspraak gevolgen heeft voor vele projecten w.o. de Rijnbrug. De gevolgen van het project 
Rijnbrug op het direct daaraan aangrenzende Natura 2000 gebied moet in kaart worden gebracht, 
waarmee overigens nog niet is gezegd dat de voortgang van het project Rijnbrug gevaar loopt. 
 
Mevrouw Poppe memoreert de aanwezigheid van insprekers uit het Soesterkwartier Amersfoort in 
de vorige vergadering. Gedeputeerde Schaddelee heeft in die vergadering toegezegd in contact met 
hen te zullen treden over de buslijn. Geïnformeerd wordt of dat al is gebeurd. 
Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat in 2020 vooralsnog niets wijzigt aan de huidige situatie. 
Volgens hem is afgesproken dat in het eerste of tweede kwartaal met hen in gesprek zal worden 
gegaan over de situatie na 2020. 
Naar aanleiding van het door mevrouw Poppe afgegeven signaal zegt hij toe dat zo snel mogelijk een 
uitnodiging zal worden gestuurd. 
 
De heer Berlijn memoreert dat de N229 richting Werkhoven een 60 km/u weg wordt. FvD heeft 
vernomen dat de gemeente vanwege de onveilige situatie heeft verzocht om een apart fietspad met 
aansluiting op de tunnel. Geïnformeerd wordt of daarover iets bekend is. 
Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat hem bekend is dat er bij Werkhoven een fietstunnel met 
vanuit beide kanten een fietspad onder de provinciale weg doorloopt. Er is hem niets bekend over 
een aanvullend verzoek van de gemeente.   
 
1.6 Termijnagenda (versie 12 september 2019) 
Energieplan 2019 - 2023 
Gedeputeerde Van Essen deelt mede dat op dit moment hard wordt gewerkt aan het Energieplan, 
waarin op hoofdlijnen zal worden aangegeven hoe de provincie de Energietransitie wil versnellen. 
Hedenmiddag vindt een informatiesessie plaats over het Energieplan. Op 31 oktober a.s. staat nog 
een sessie gepland met gemeenten, waarin de provincie van gemeenten input hoopt te krijgen. Om 
de input van de Staten en raden zorgvuldig te kunnen meenemen, wordt bespreking van het 
Energieplan in december naar verwachting niet gehaald en zal dit worden doorgeschoven naar de 
eerste vergadering in 2020. 
 
Donderbergrotonde   
Mevrouw Hoek informeert naar de stand van zaken. 
Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat de variantenstudie er nog niet is. Hij meent dat deze in de 
eerste helft 2020 zal worden afgerond.   
Desgevraagd door mevrouw Hoek merkt op hij dat de in de Begroting genoemde bypass een van de 
mogelijke oplossingen is die is bestudeerd. Die oplossing heeft voor- en nadelen, waarover de 
provincie in gesprek is met de gemeente. Zoals gezegd betreft dit niet het eindplaatje.    
 
Schriftelijke info over klachten OV-meldpunt Vijfheerenlanden 
De heer Mourik-Geluk constateert dat de datum afdoening 11 september is gewijzigd in p.m. 
Geïnformeerd wordt naar de reden.   
Gedeputeerde Schaddelee licht toe overleg te hebben gehad met de wethouder van 
Vijfheerenlanden. Duidelijk is dat de provincie Utrecht de plannen van Zuid-Holland met die weg op 
een andere manier wil aanpakken/uitvoeren. Dat vergt overleg, waarbij de bewoners zullen worden 
betrokken. Een en ander zal eind 2019 - begin 2020 in gang worden gezet. Hij zegt toe in de volgende 
termijnagenda de p.m. te veranderen een concretere aanduiding.   

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/16-oktober/09:30/2019MM157-Termijnagenda-MM-versie-12-september-2019.pdf
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2. TER BESPREKING  
2.4 SV Voorstel voor een Klimaatakkoord 
Mevrouw Poppe memoreert dat de provincie druk is geweest met de RES-sen. Er is nog niet bekend 
wat inwoners ervan vinden. De SP staat in grote lijnen achter het Klimaatakkoord. Spreekster beperkt 
de woordvoering hier vooralsnog toe zolang er geen duidelijkheid is over de uitvoering van de 
afspraken uit het Klimaatakkoord.  
 
Mevrouw Van Ulzen deelt mede zich enigszins aan te sluiten bij het betoog van de SP, hetgeen de 
reden is dat de VVD een ordevoorstel heeft gedaan ten aanzien van de behandeling van dit 
onderwerp.    
De VVD vindt het lastig om scherp te krijgen wat precies de juridische implicaties van het 
Klimaatakkoord zijn voor de provincie Utrecht. Ook het betoog van gedeputeerde Van Essen zojuist 
heeft daarover geen duidelijkheid geboden.  
Voorts is de vraag wat de financiële implicaties zijn. De VVD heeft geprobeerd dwarsverbanden met 
de Begroting te leggen, maar er staan op verschillende plekken bedragen gereserveerd die volgens 
de VVD feitelijk voor de uitvoering van het Klimaatakkoord zijn; de ene keer is het een programma; 
de andere keer een fonds dat nog moet worden opgezet en vervolgens is het een budgettaire 
reservering. De VVD acht van belang dat er een duidelijk beeld is wat dit uiteindelijk in de provincie 
gaat kosten. Verzocht wordt om een overzicht. 
Voorts is de vraag of hieruit indirect geen extra lasten voor de provincie of derden voortvloeien. 
Indien dat wel het geval is, is de vraag wat deze kosten inhouden.   
Uit het ordevoorstel moge blijken dat de VVD het proces buitengewoon lastig vindt. Het lijkt alsof het 
proces achterstevoren wordt gedaan door te beginnen met iets te ondertekenen en te eindigen met 
informatiesessies. Geïnformeerd wordt naar het vervolg van dit proces in de zin van wanneer de 
Staten wel invloed kunnen uitoefenen en kaders kunnen stellen.   
Voor het overige heeft de VVD veel vragen naar aanleiding van de inhoud w.o. wat marktordening is, 
hoe de bezuinigingsopgave er in Utrecht uitziet en m.n. wat nu de lange termijn maatregelen zijn ten 
opzichte van de korte termijn. 
De VVD ziet bondig samengevat dat het tot 2025 - 2030 vooral over wind en zon gaat. Volgens de 
VVD is er nog heel veel meer te doen.  
 
De heer Strandstra memoreert dat de PvdD altijd heeft gepleit voor een Akkoord dat tot stand komt 
op basis van wat noodzakelijk is en niet op wat met ‘gepolder’ haalbaar is. Onderschreven wordt dat 
alle beetjes helpen, maar wat de PvdD betreft moet voorop staan dan dit Klimaatakkoord pas het 
begin en niet het einde is van het provinciale klimaatbeleid. 
Zo heeft de provincie voor de RES-sen vastgesteld voor 49% of mogelijk 55% reductie te gaan in 
2030, maar voor de PvdD geldt dat de provinciale doelen dat moeten overstijgen.  
Het gaat thans echter om het Klimaatakkoord.   
De PvdD zal in de bijdrage bij de Begroting aangeven er geen voorstander van te zijn geld uit te geven 
aan infraprojecten die leiden tot massale bomenkap. Dat geldt ook voor biomassa, waaraan het Rijk 
miljarden euro’s subsidie verleent. De PvdD acht dit niet verantwoord en doelmatig in het kader van 
het Klimaatakkoord en daarna. Verzocht wordt dit in het kader van het Klimaatakkoord over te 
brengen aan de bestuurlijke overlegpartners en te bepleiten dat dit signaal vanuit de gezamenlijke 
provincies richting het Rijk wordt afgegeven.   
CCS (carbon capture and storage) is een dure manier om CO2 af te vangen en op te slaan; daarbij 
komt dat het op zichzelf ook nog niet geheel is bewezen. Het levert daarmee geen bijdrage aan 
andere grote opgaven zoals de biodiversiteitscrisis. Massale herbebossing daarentegen wel en is 
daarmee in de volle breedte dus een veel verstandigere maatregel dan investeren in CCS. 
Geïnformeerd wordt of het College dit met de PvdD eens is en of zij ook dit wil inbrengen bij de 
bestuurlijke overlegpartners en richting het Rijk als daarvoor een meerderheid is dan wel zelf.  

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/16-oktober/09:30/2019MM156-01-SV-Klimaatakkoord.pdf
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Participatie is belangrijk in de zin dat bekend is wat burgers willen meegeven aan de provincies, de 
gemeenten en het Rijk over hoe deze opgave moet worden ingevuld. De doelen moeten echter wel 
bereikbaar blijven. Op grond daarvan wil de PvdD meegeven dat in dat proces moet worden 
ingekaderd dat er geen vertraging wordt opgelopen waarmee de doelen buiten zicht raken.   
 
De heer Kamp merkt op dat sprake is van een spannend proces. Er is in de visie van D66 nogal wat 
politieke moed nodig om met dit Klimaatakkoord in te stemmen, omdat er nog veel onzekerheden 
zijn. Wat in de samenleving leeft als het gaat om bv. de stikstofcrisis blijkt o.a. uit de 
boerenprotesten. 
D66 ziet het Klimaatakkoord wel als een logisch vervolg op datgene dat in de Tweede Kamer is 
besproken en op Regeringsniveau is afgesproken. Er zitten hier ook partijen aan tafel die in de 
Regering zitten en daarin een bepaalde verantwoordelijkheid hebben. Dat wil niet zeggen dat de 
provincie daarin geen nuances kan aanbrengen, maar het duidt wel van politieke moed om naar die 
maatregelen te kijken.  
In de visie van D66 moet vooral naar bijlage 3 bij het Klimaatakkoord worden gekeken omdat daarin 
wordt aangegeven wat het voor de provincie betekent en waar haar bevoegdheden liggen.  
In de discussie rondom het ordevoorstel van de VVD is zojuist gesproken over de status van de 
besluitvorming van PS. D66 doet een oproep vooral te werken aan draagvlak binnen PS maar ook bij 
de inwoners.   
Bij de bespreking van het ordevoorstel heeft spreker geïnformeerd naar de consequenties voor de 
voortgang. Uit bijlage 3 blijkt dat in 2019 al heel veel in gang zou moeten worden gezet. D66 heeft 
het gevoel dat de provincie al behoorlijk achterloopt. Er moet veel worden onderzocht. Gelet op het 
feit dat het einde van 2019 als snel nadert, duldt het feitelijk geen uitstel.   
Voorts vestigt D66 de aandacht op de consequenties in de Begroting. Het is spreker bekend dat in de 
provincie Gelderland een motie is aangenomen dat dit niet mag leiden tot extra woonlasten voor de 
inwoners. Geïnformeerd wordt naar de consequenties op de korte- en middellange termijn voor de 
woonlasten in de provincie Utrecht.  
 
De heer Boswijk deelt mede dat het CDA zich in grote lijnen aansluit bij het betoog van D66. Het is 
een logische stap op datgene dat vorig jaar in Den Haag is besloten w.o. door het CDA.  
Bijlage 3 acht het CDA nog erg abstract. Onder mobiliteit staat een bullit waterstof waarop de 
provincie schijnbaar invloed heeft. De vraag is hoe. Aan het College wordt verzocht voor de PS-
vergadering aan te geven op welke wijze de Staten invloed hebben op de verschillende in bijlage 3 
genoemde punten. Het CDA heeft behoefte aan een duidelijk processchema waarin wordt 
aangegeven wanneer de Staten met welke plannen moeten instemmen en hoe de plannen zich tot 
elkaar verhouden.  
Er is politieke moed nodig. Het CDA loopt daarvoor niet weg zolang de Energietransitie, conform 
hetgeen in het Coalitieakkoord staat, haalbaar en betaalbaar is. 
 
De heer Donker deelt mede dat de SGP zich aansluit bij de opmerking van het CDA dat bijlage 3 
abstract is.  
De SGP heeft enige moeite met landbouw en landgebruik. Land is in de visie van de SGP voor iets 
anders gekregen dan het volleggen met zonnecellen en windmolens. Het klimaatgebeuren kan vanuit 
diverse kanten worden bezien. De SGP houdt zich verre van de gedachte dat het klimaat maakbaar is.  
Dit laat niettemin onverlet dat eenieder bezig moet zijn met het klimaat en op een goede duurzame 
wijze moet werken en leven.  
Er wordt gesproken over het kappen van bomen omdat dit noodzakelijk is voor een natuurgebied. De 
SGP pleit in deze voor een heroverweging omdat een boom ook natuur is. Het mag niet zo zijn dat 
het ene moet worden verwijderd om het andere te realiseren. Daarbij komt dat bomen CO2 opslaan. 
De agrariërs bevinden zich in een moeilijke periode. De SPG kan zich voorstellen dat het land, dat niet 
goed wordt benut, wordt bebost. Daarmee ontstaat automatisch biomassa dat in de centrale kan 
worden gebruikt zodat hiervoor niet meer met schepen heen en weer behoeft te worden gevaren 
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naar Canada. In de visie van de SGP kan daarmee een goede slag worden geslagen voor het klimaat 
en voor de agrariërs. 
De woonlasten is een heikel punt. Als gerealiseerd wordt wat op papier staat, zullen de woonlasten 
fors stijgen. Dat is niet voor iedereen betaalbaar. De SGP is benieuwd hoe de provincie daarop kan 
inspelen. De SGP staat er open voor daarop een motie in te dienen. 
 
De heer De Harder geeft aan dat het voorstel voor een Klimaatakkoord bij de ChristenUnie nog veel 
vragen oproept. Veel is nog onduidelijk, maar een ding is voor de ChristenUnie glashelder nl. dat er 
snel aan de slag moet worden gegaan met de uitvoering. De ChristenUnie zal de ondertekening dan 
ook steunen. De ChristenUnie is wel zeer benieuwd naar de vertaling hiervan in het provinciaal 
beleid. Een overzicht, dat het CDA zojuist verzocht, zou de ChristenUnie daarbij helpen. 
 
Mevrouw Krijgsman geeft aan dat er al veel is gezegd over het Klimaatakkoord. Wat de PvdA betreft 
wordt nu in Utrecht met de uitvoering aan de slag gegaan. Er staat de provincie nog veel te wachten. 
In de vorige Statenvergadering is gesproken over de RES-sen. Hedenmiddag vindt de informatiesessie 
over het Energieplan plaats. 
Onderschreven wordt dat er draagvlak nodig is. Op dit moment staken er wat boeren, maar eind 
september staakten er veel meer mensen voor een beter klimaat en een betere wereld; niet alleen in 
Nederland maar over de hele wereld. Er is derhalve echt wel draagvlak voor het Klimaatakkoord.  
De heer Strandstra geeft aan dat de PvdD het hiermee volledig eens is. Geïnformeerd wordt of de 
PvdA dan ook vindt dat het Klimaatakkoord pas het begin is van wat er allemaal moet worden 
gedaan. 
Mevrouw Krijgsman onderschrijft dat het pas een begin is. Er moet nu aan de slag worden gegaan en 
niet langer worden getwijfeld over de uitvoering; zo snel mogelijk smart geformuleerde plannen 
opstellen waaruit duidelijk blijkt wat, wanneer en hoe de provincie het gaat doen. De PvdA is echter 
wel van mening dat iedereen daarbij betrokken moet worden. Mensen in de sociale woningbouw 
kunnen niet worden opgezadeld met een hoge energierekening. Daarvoor zullen goede oplossingen 
moeten worden verzonnen.  
De heer Strandstra geeft aan dat er thans sprake is van doelstellingen vanuit het Klimaatakkoord. De 
vraag is of de PvdA het met de PvdD eens is dat bovenop die doelstellingen ook nog bijgeleverd zal 
moeten worden. 
De heer Ubaghs memoreert dat de PvdA terecht aangeeft dat de energienota voor de sociaal 
zwakkeren niet moet stijgen. De, in de visie van de PVV, onzinnige maatregel zal echter alleen maar 
kunnen worden gecompenseerd door toeslagen op toeslagen. De energienota zal derhalve zeker 
hoger worden. De vraag is of dat hetgeen is dat de PvdA wil.   
De heer Bart wijst erop dat in het Klimaatakkoord het uitgangspunt staat dat de energierekening 
volgend jaar met € 100 zou moeten dalen. Volgens GroenLinks is dat een mooi streven en moet 
worden gevraagd of het College bereid is daarop te monitoren.  
De heer Ubaghs merkt op dat de landelijke overheid wel kan zeggen dat de energierekening zal 
dalen, maar de feitelijke praktijk wijst uit dat de rekening omhooggaat.   
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer Boswijk antwoordt spreker niet 
bereid te zijn ca € 10.000 – 15.000 te investeren in een warmtepomp voor € 60 p/m besparing op zijn 
energierekening; dat is in zijn visie een zeer slechte investering. 
De heer Donker hecht eraan te nuanceren dat de boeren niet staken maar demonstreren. 
Mevrouw Krijgsman herhaalt in reactie op de vraag van de heer Strandstra nogmaals dat dit in de 
visie van de PvdA het begin is en dat nu moet worden overgegaan tot de uitvoering. In de provincie 
zijn in het verleden al iets strakkere doelstellingen gesteld door sneller toe te werken naar een 
energie-neutrale provincie dan landelijk is afgesproken.  
Spreekster vervolgt dat er, zoals de SGP al aangaf, veel afkomt op de agrariërs. Ook in dit stuk wordt 
weer gesproken over kringlooplandbouw en dat daken van stallen gebruikt moeten worden voor de 
energieopwekking. Bij het opstellen van dit Klimaatakkoord zal nog geen rekening zijn gehouden met 
de PAS problematiek. Geïnformeerd wordt hoe dat op elkaar gaat aanhaken.  
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De boeren zijn niet de enige die een bijdrage moeten gaan leveren aan een oplossing. Door de PvdD 
is al gewezen op bomen. Zij memoreert dat in de vorige Statenperiode een motie is aangenomen 
waarin de Staten zich uitspreken tegen de verbreding van de A27. Wat de PvdA betreft wordt aan de 
Minister meegegeven dat dit nog steeds niet hoeft. Daarmee is meteen het stikstofprobleem minder.  
Er wordt gesproken over een pilot in vier veenweidegebieden. Geïnformeerd wordt of de provincie 
Utrecht daaraan meedoet.  
Nu de gaskraan in Groningen verder dicht gaat, zijn er geruchten dat de kleine gaswellen weer in 
gebruik genomen gaan worden. Geïnformeerd is of er al iets bekend is over Woerden. De PvdA ziet 
dat liever niet gebeuren. 
In de laatste Statenperiode is een door de PvdA ingediende motie aangenomen over het betrekken 
van de klimaatstakers bij het beleid en de uitvoering daarvan. Het lijkt de PvdA nu een ideaal 
moment om hen aan te haken als dit nog niet is gebeurd. Geïnformeerd wordt naar de vorderingen 
daarin.  
 
Mevrouw Demir merkt op dat wat DENK betreft eveneens meer duidelijkheid nodig is wat dit nu 
precies inhoudt voor de provincie en wat haar rol daarin is. De vraag is hoe de provincie dit gaat 
aanpakken. Geïnformeerd wordt of al is nagedacht over een planning om deze doelstellingen te 
halen. 
DENK merkt dat nu onder druk feitelijk weinig ruimte is voor discussie en weinig kan worden 
meegegeven richting het Rijk. DENK begrijpt dat de provincie nu akkoord gaat met ondertekening 
omdat zij er anders buiten ligt. In het vervolg wordt gepleit voor meer ruimte voor discussie om 
concreet te krijgen wat de Staten willen meegeven.  
Er zijn verwachtingen in 2019. Er wordt een planning gemaakt om dit haalbaar te maken. 
Geïnformeerd wordt wat de status van die planning is. De vraag is of dat al in gang is gezet en wat 
daarvan de komende tijd concreet kan worden verwacht.  
 
De heer Ubaghs memoreert dat aangegeven is dat er moed voor nodig is om het Klimaatakkoord te 
tekenen. In de visie van de PVV is veel meer moed nodig om een klimaatrealist te zijn door al deze, in 
de visie van de PVV waanzinnige, maatregelen niet zondermeer te accepteren.  
Vandaag en in de afgelopen periode heeft eenieder kunnen zien wat een aantal boeren teweeg kan 
brengen. De PVV is benieuwd wat er gebeurt in Nederland als 100.000den burgers terecht in opstand 
komen tegen deze, volgens de PVV belachelijke, maatregelen.  
Er is echter hoop. Er zijn gemeenten, ook in de U16, die wel de moed hebben om moties aan te 
nemen die oproepen om alternatieve energiebronnen zoals kernenergie te gaan onderzoeken en die 
zich niet laten dicteren door Den Haag. Er is een gemeente in de U16 die de belachelijke indoctrinatie 
van de swipocratie van de site gaan halen opgeroepen door de gemeenteraad die de eenzijdige 
voorlichting teniet durft te doen. Bij steeds meer bewoners en organisaties gaan de ogen open dat 
dit een heilloze weg is die alleen maar kostenverhogend werkt en nihil bijdraagt aan verbetering van 
het klimaat.  
Desgevraagd door de heer Boswijk antwoordt spreker dat het om de gemeente Stichtse Vecht gaat.  
De boodschap van de PVV lijkt hem helder. De PVV zal tot de laatste snik ten strijde trekken tegen 
deze heilloze weg.  
 
De heer Bart geeft aan dat GroenLinks blij is met het Klimaatakkoord, ook al valt er nog genoeg op 
aan te merken; het is een duidelijke stap in de goede richting. GroenLinks is eveneens blij met het 
positieve advies van het IPO en de aandacht voor tijdige versterking van het huidige net.  
Indien echt wordt voorgestaan burgers mee te nemen, zal er nu moeten worden begonnen en niet te 
lang moet worden gewacht met het goedkeuren van het Statenvoorstel.    
Met betrekking tot de afspraken uit het huidige Energieakkoord, dat nog dit jaar loopt, is in de 
Najaarsrapportage geconstateerd dat de provincie haar redelijk lage doelstellingen daarin helaas niet 
gaat halen. De vraag is welke gevolgen dit heeft voor de RES-sen in de regio Utrecht en hoe de 
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provincie zich gaat inzetten om deze doelstellingen alsnog te halen. Geïnformeerd wordt of de 
provincie daarbij een hogere doelstelling moet hebben.  
Daarnaast is in de EU de ontwikkeling met de Green New Deal waarvoor de heer Timmermans zich 
hard maakt. In dat kader wordt door Nederland ook opgeroepen tot 55% reductie. De vraag is of de 
provincie zich hard wil maken om ook in de RES-sen Amersfoort en U16 55% reductie, hetgeen al 
door de RES FoodValley is omarmd, als uitgangspunt te nemen.  
Geïnformeerd wordt of GS bereid zijn om toe te zeggen participatierichtlijnen op te stellen voor de 
RES-en in lijn met de Handreiking ‘wind en zonneparken realiseren samen met de inwoners’ van NMF  
en Energie Samen met 50% als een stevige streefwaarde, ook verankerd in het Omgevingsbeleid van 
de provincie.  
Op blz. 165 staat dat er een onderzoek komt naar een regeling waarmee lokale energiecoöperaties 
hulp kunnen aanvragen voor voorfinancieringskosten. Dat zou in juli 2019 klaar moeten zijn. 
Geïnformeerd wordt naar de stand van zaken. De vraag is of de provincie bereid is garant te staan 
voor dit soort kosten dan wel bij te dragen aan deze financiering dat zichzelf ook vaak weer 
terugverdient. 
Met betrekking tot mobiliteit wordt een aantal voorbeelden genoemd bv. zero emissie bouwverkeer. 
Geïnformeerd wordt of GS bereid zijn zich in te zetten om ervoor te zorgen dat de no regret 
maatregelen uit het MIRT U Ned, waarover in de laatste Statenvergadering is gesproken, ook zullen 
worden uitgevoerd met zero emissie bouwverkeer en dat deze maatregelen onderdeel worden van 
de geplande Challenge Klimaatneutrale Bouwplaats.  
CCS is een ingewikkelde materie. In alle rekenmodellen van het IPCC zijn er toch op de een of andere 
manier negatieve emissies nodig dan wel CCS om de doelstellingen te halen. Op dit moment blijft de 
CCSA echter hangen in zijn ontwikkeling. Geïnformeerd wordt of de provincie ruimte ziet om 
investeringen daarin, die zichzelf uiteindelijk gaan terugverdienen omdat er een CO2-heffing is, 
verder te helpen bv. via de ROM of andere investeringsmogelijkheden die de provincie heeft met 
haar economisch beleid.   
De heer Strandstra informeert of GroenLinks nu pleit voor meer investeringen in CCS. 
De heer Bart licht toe dat GroenLinks ervoor pleit dat de provincie ook daar op een realistische 
manier naar kijkt.  Dat betekent niet dat de provincie daarin direct zou moeten investeren. Om 
binnen de 1,5 – 2 graden van Parijs te blijven zijn op een gegeven moment negatieve emissies nodig. 
Met alleen bomen redt de provincie het op dit moment niet. Het gaat nl. te snel. 
Daarom lijkt het GroenLinks verstandig om in ieder geval daarnaar ook onderzoek te doen.  
 
De heer Bauduin merkt op dat in het Klimaatakkoord de indruk wordt gewekt dat door het reduceren 
van de CO2 uitstoot het mondiale klimaat met een thermostaatknop kan worden geregeld. 
Klimaatverandering heeft echter vele natuurlijke oorzaken; CO2 is daar eentje van. Indien wordt 
meegegaan in de redenering dat de mens een doorslaggevende factor is dan vindt FvD het 
voorliggende Klimaatakkoord nog steeds enigszins ridicuul omdat, ook volgens fact checkers, het 
effect hiervan in het beste geval in 2050 0,000007 graden aan opwarming scheelt.   
Het zal geen verrassing zijn dat FvD niet instemt met het Klimaatakkoord. 
FvD sluit zich aan bij de vragen van de VVD, SGP en de PVV. FvD is m.n. benieuwd wat dit gaat 
kosten. Voorts is de vraag hoe de doeltreffendheid wordt gemeten. FvD veronderstelt een hele 
scheve verhouding tussen kosten en baten. 
De provincie Utrecht is al een aantal jaren bezig met beleid om CO2 uitstoot terug te dringen. 
Geïnformeerd wordt of dat beleid effectief is geweest en zo niet dan is de vraag of wel op deze weg 
moet worden doorgegaan.   
Indien toch wordt ingezet op reductie van CO2 uitstoot, zoals het Klimaatakkoord, dan staat de FvD 
op het standpunt dat er op dit moment weinig flexibiliteit is voor innovatie en alternatieve 
oplossingen zoals kernenergie.  
FvD vindt dit een dermate belangrijk onderwerp, dat draagvlak in de provincie van belang wordt 
geacht. Geïnformeerd wordt of voor de peiling van de mening van de inwoners een provinciaal 
referendum niet een optie zou zijn.  
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Mevrouw Hoek merkt op dat enerzijds de CO2 moet worden gereduceerd en anderzijds de vraag is 
welke middelen ingezet gaan worden. Daar loopt de problematiek rondom de PAS ook nog 
doorheen.  
Zij memoreert dat de vraag van 50PLUS om een overzicht van de projecten die naar aanleiding van 
de PAS uitspraak door de rechter worden stilgelegd. Geïnformeerd wordt wanneer dit overzicht 
tegemoet kan worden gezien.  
50PLUS is geen voorstander van alles volleggen/-zetten met zonnecellen en windmolens. Daar is niet 
genoeg ruimte voor en de opbrengst is nihil. 50PLUS vraagt in deze aandacht voor innovatie en 
alternatieve oplossingen. De NAM doet o.a. een onderzoek naar de mogelijkheden met waterstof.   
Als suggestie geeft 50PLUS mee iets te doen met de in beheer van de provincie zijnde 
parkeerplaatsen. Gedacht kan bv. worden aan een dak met zonnepanelen waaronder kan worden 
geparkeerd en tevens oplaadpalen kunnen worden gezet.   
 
Gedeputeerde Van Essen licht toe dat het Klimaatakkoord de komende weken in alle provincies 
voorligt met het doel bestuurlijk commitment te vragen voor het ondertekenen van het Akkoord. Het 
Klimaatakkoord is tot stand gekomen aan vijf verschillende thematafels met het uiteindelijke doel in 
Nederland te komen tot 49% CO2 reductie in 2030. Aan de vijf tafels waren vele partijen 
vertegenwoordigd w.o. het Rijk, decentrale overheden, waterschappen, ondernemers/-verenigingen, 
maatschappelijke organisaties, vakbonden.  
Uit het langdurige, uitgebreide proces is uiteindelijk het voorliggende Klimaatakkoord voortgekomen. 
Het Rijkt legt de verantwoordelijkheid voor een aantal zaken neer bij decentrale overheden. Bijlage 3 
biedt een overzicht aan welke zaken de provincie zich committeert.   
Het Klimaatakkoord is in feite een soort kader; het geeft op hoofdlijnen de afspraken weer. De 
doorvertaling naar provinciaal beleid moet daarna nog gebeuren. Deels is dat al gebeurd. Er is een 
vastgesteld Mobiliteitsplan waarin een klimaatparagraaf is opgenomen die invulling kan geven aan 
afspraken uit het Klimaatakkoord. Het Energieplan is in ontwikkeling, waarin eveneens afspraken uit 
het Klimaatakkoord een doorvertaling krijgen in het provinciale beleid. Dat zal ook gelden voor de 
Omgevingsvisie.  
Ieder plan i.c. doorvertaling van het Klimaatakkoord in het provinciaal beleid komt langs de Staten. 
Op dat moment kunnen de Staten bijsturen en ervoor zorgen dat recht wordt gedaan aan een brede 
afweging van verschillende belangen en waarden.  
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van mevrouw Poppe antwoordt spreker dat de 
doorrekeningen ten aanzien van de hoeveelheid uitstoot per sector door het Planbureau voor de 
Leefomgeving worden gemaakt.  
Mevrouw Poppe merkt op dat de Staten om een goede afweging te kunnen maken moeten 
beschikken over cijfers die van toepassing zijn op de provincie Utrecht; dat moeten geen vage 
berekeningen zijn van een landelijk planbureau.  
Gedeputeerde Van Essen zegt toe de Staten voor de PS-vergadering meer inzicht te geven in de 
plannen/programma’s waarin hetgeen in bijlage 3 staat een beleidsmatige doorvertaling zal krijgen.   
Met betrekking tot de financiële consequenties van het Klimaatakkoord is het goed om een 
onderscheid te maken tussen procesmiddelen (extra uitvoeringslasten van extra taken van het 
Klimaatakkoord) en investeringsmiddelen. 
Procesmiddelen boekt de provincie zelf in haar Begroting. Dat is ook gedaan voor de RES-sen en in 
het Regionale Mobiliteitsprogramma is daarin voorzien. Cofinanciering voor het 
Veenweideprogramma is in de Begroting opgenomen als post nader uit te werken voorstellen. Wat 
betreft bedrijven i.c. de klimaattafel Industrie wordt m.n. ingezet op besparen in combinatie met 
adviseren en stimulerende maatregelen. Dat is in het Energieplan opgenomen. Klimaatadaptatie 
wordt opgepakt via de Regionale Adaptatiestrategieën; ook daarin is in de Begroting voorzien.  
Samenvattend merkt spreker op dat de Begroting in de procesmiddelen voorziet.  
In het Klimaatakkoord zitten eveneens zaken die mogelijk tot intensivering of nieuwe taken bij de 
provincies/gemeenten kunnen leiden. In IPO-verband is met het Rijk afgesproken dat de ROB op 
basis van art. 2 van de Wet Financiële Verhoudingen een bestuurslastenonderzoek uitvoert in 
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opdracht van de provincies, gemeenten en waterschappen om die extra lasten in beeld te brengen. 
Dat gebeurt uiterlijk in 2021. Uiteraard zullen de Staten daarvan op de hoogte worden gehouden.  
De provincies zijn niet verantwoordelijk voor de investeringsmiddelen; die verantwoordelijkheid ligt 
bij het Rijk; dit betreft o.a. subsidieregelingen zoals SDE+.  
Ten aanzien van de Opcenten hebben de provincies in IPO-verband met het Rijk de afspraak gemaakt 
dat die belastinginkomsten ook bij maatregelen op het gebied van mobiliteit gegarandeerd zijn. Ook 
daarvoor zal door het ROB een onderzoek worden uitgevoerd, omdat er verschil van inzicht is over 
de grondslag op basis waarvan de inkomsten moeten worden gegarandeerd. 
Betaalbaarheid voor inwoners is ook voor het College een belangrijk uitgangspunt. In de verdere 
uitwerking zal daaraan aandacht worden besteed.  
Hetzelfde geldt voor participatie bv. rond hernieuwbare energie waarover in het kader van de RES-
sen is gesproken. 
Het Klimaatakkoord gaat over veel meer dan alleen grootschalige duurzame elektriciteitsopwekking 
op land (zon en wind).   
In het Coalitieakkoord staat dat ten aanzien van biomassa een onderzoek zal worden gedaan. 
Daarmee moet nog een start worden gemaakt. Hij stelt voor de uitkomst van het onderzoek af te 
wachten.  
Het is inderdaad cruciaal om de effectiviteit van de maatregelen goed in de gaten te houden. 
Maatregelen die uiteindelijk onvoldoende effectief blijken te zijn verdienen geen steun. Er moet 
echter voor worden gewaakt om vanuit de positie van de provincie op voorhand allerlei technieken 
af te schrijven.  
De heer Ubaghs informeert op grond van het vorenstaande naar de inzet van het College om in IPO-
verband te bewerkstelligen dat tot 2030 daadwerkelijk alternatieve energiebronnen worden 
onderzocht.   
Gedeputeerde Van Essen geeft aan dat niet te hebben gezegd. Alle partijen die het Klimaatakkoord 
ondertekenen moeten ervoor waken dat zij zich richten op effectieve maatregelen en niet inzetten 
op maatregelen die qua effectiviteit uiteindelijk onder de streep komen.   
De heer Ubaghs informeert wat het College concreet gaat doen om te zorgen dat wat de provincie 
wil daadwerkelijk wordt bereikt en het niet bij mooie woorden blijft.   
Gedeputeerde Van Essen antwoordt dat de opgave waarvoor de provincie staat op basis van het 
Klimaatakkoord fors is. Hij is van mening dat de provincie zich primair daarop zou moeten richten. 
Discussie over het Rijksbeleid of via de lobbyagenda aandacht vragen voor bepaalde zaken zou hij 
niet als hoofdonderwerpen willen kiezen. In zijn visie is het zaak te focussen op de uitvoering.  
De heer Ubaghs concludeert dat het College dus niks gaat doen. 
De heer Strandstra begrijpt dat het College geen potentiële maatregelen van tafel wil vegen voordat 
deze zijn onderzocht. Van CCS is echter al bekend dat het nog geen bewezen techniek is. De EU 
Rekenkamer heeft het afgelopen jaar aangegeven dat hierin veel geld is gestoken en geen van die 
projecten tot succes hebben geleid. Er zullen op korte termijn maatregelen moeten worden 
genomen; duidelijk is dat CCS geen optie is voor de korte termijn. Geïnformeerd wordt of het College 
dat in ieder geval kan meegeven richting het Rijk en dat de voor onderzoek beschikbaar gestelde 
middelen worden gebruikt voor maatregelen die zich wel al bewezen hebben zoals het planten van 
bomen.   
Mevrouw Van Ulzen informeert of het College kan toezeggen zich niet te beperken tot wat nu al 
bekend is maar eveneens per direct lange termijn maatregelen in ogenschouw neemt en onderzoekt. 
De VVD bereidt hiervoor een motie voor.  
Gedeputeerde Van Essen heeft begrepen dat CCS aan de Industrietafel wel wordt gezien als een 
noodzakelijke maatregel om CO2 emissies terug te dringen maar wel als een maatregel voor de 
langere termijn.  
Het verbaast de heer Strandstra niet dat CCS aan de Industrietafel is geaccepteerd, omdat de 
industrie zelf mocht bepalen welke oplossingen zij voor ogen had. Uiteraard wordt gekozen voor de 
optie waarbij ze door kunnen gaan totdat CCS zich door middel van onderzoek heeft bewezen om 
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vervolgens de uitstoot op te slaan. Hij meent echter dat het de bedoeling is om te stoppen met het 
gebruik van de huidige middelen i.c. fossiele energie.  
Gedeputeerde Van Essen merkt op dat helder is dat het fossiele energiegebruik fors moet worden 
teruggedrongen. Iedereen is daarvan doordrongen. Het Klimaatakkoord bevat een heel scala aan 
maatregelen dat daarop is gericht. Het pakket maatregelen dat daarvoor in het Klimaatakkoord is 
bedacht en de afspraken die daarover gaan zijn fors. De vraag is zeker of dit met het oog op de lange 
termijn voldoende is. Dat zal naar verwachting niet het geval zijn. Op grond daarvan is het van belang 
dat gezocht wordt naar innovaties. De vraag daarbij is welke rol de provincie daarin kiest. Wordt met 
eigen middelen in mensen ingezet op innovaties of wordt primair gericht op de opdracht vanuit het 
Klimaatakkoord. Spreker zou voor het laatste gaan. Het lijkt hem wel goed om via de ROM te 
bekijken hoe de provincie haar economisch beleid kan benutten om bv. innovaties, die bijdragen aan 
de Energietransitie, verder te helpen. Als het echter gaat om grootschalige subsidies aan 
innovatieprojecten dan zijn er Europees en vanuit ministeries veel grotere budgetten beschikbaar. De 
vraag is dan of het effectief is dat de provincie daarvoor forse middelen reserveert. Duidelijk zij 
echter opgemerkt dat het belang van innovatie wordt onderschreven.  
Aangestipt is dat in het Klimaatakkoord een aantal data wordt genoemd dat al verstreken is. Dat 
heeft te maken met het feit dat het proces vertraging heeft opgelopen. Een aantal tijdslijnen zal 
derhalve moeten worden herijkt.   
Spreker heeft goed gehoord dat een aantal fracties oproept zo snel mogelijk aan de slag te gaan met 
de uitvoering. Dat zou wat het College betreft ook de inzet moeten zijn.  
De vraag is gesteld of bomen als middel voor CO2 opslag geen onderdeel moeten uitmaken van het 
klimaatbeleid van de provincie. Spreker acht dit een interessante suggestie en kan zich voorstellen 
dat dit wordt ingebracht op het moment dat over het Natuurbeleid wordt gesproken.  
De stikstofproblematiek heeft feitelijk invloed op alle opgaven w.o. de Energieopgave. Hierover valt 
op dit moment niet meer te zeggen dan dat dit probleem om een oplossing vraagt zodat verder kan 
worden gewerkt aan de vele ambities van de provincie w.o. op het gebied van woningbouw en de 
energietransitie.  
In de veenweidegebieden in de provincie Utrecht lopen zes pilots met onderwaterdrainage, die zich 
overigens in verschillende fasen bevinden (Zegveld, Groot Wilnis, Vinkeveen). Daarbij zijn de 
waterschappen betrokken. Er zijn signalen dat er meer agrariërs willen experimenteren met die 
techniek voor onderwaterdrainage en er is een aantal agrariërs dat dit in het verleden al heeft 
aangelegd. Op dat vlak gebeurt dus al vrij veel in de provincie Utrecht.  
In het Coalitieakkoord is opgenomen dat de provincie tegen nieuwe gaswinning in de provincie 
Utrecht is. Hem zijn in deze geen recente ontwikkelingen bekend. Dit zal echter nauwlettend worden 
gevolgd en als daarover iets te melden is zal hij dat zeker doen.   
Mevrouw Poppe memoreert dat aan het Canadese bedrijf Vermilion een vergunning is afgegeven 
voor proefboringen. Als het CETA verdrag wordt getekend zou Vermillion op basis daarvan een 
schadeclaim kunnen neerleggen voor gederfde inkomsten. Geïnformeerd wordt of daarover is 
nagedacht en of een lobby richting het Rijk kan worden ingezet dat de provincie Utrecht 
tegenstander is van een CETA verdrag.   
Gedeputeerde Van Essen antwoordt dat dit niet onder zijn portefeuille valt. Hij heeft begrepen dat 
deze vraag ook al in een andere commissie is gesteld en een antwoord is toegezegd. Hij stelt voor dat 
antwoord af te wachten.  
Tijdens de in zijn visie levendige en nuttige bijeenkomst voor jongeren in het kader van de 
Omgevingsvisie heeft spreker gepeild of er belangstelling bestaat voor een dergelijke bijeenkomst in 
het kader van Energie. Dat bleek het geval.  
Dat de doelen uit het Energieakkoord ten aanzien van wind in 2020 niet zullen worden gehaald heeft 
in principe geen effect voor de RES-sen. Een precieze doorvertaling daarvan naar de RES-sen is er 
niet. Dat betekent voor de RES-sen een nieuwe onderhandeling; alle regio’s zullen een bod op tafel 
moeten leggen. Als dat niet voldoende is zal met elkaar tot een verdeling moeten worden gekomen 
om toch tot de 35 terrawattuur te komen. Voor zover hem bekend is er geen link voorzien met de 
afspraken uit het Klimaatakkoord.  
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Europees wordt gesproken over 55% reductie en er is een RES in de provincie Utrecht die dat 
expliciet als doel heeft gesteld. Spreker stelt voor de EU discussie af te wachten. Als Europa voor 55% 
kiest, dan heeft Nederland zich eraan gecommitteerd dat over te nemen en zal dat implicaties 
hebben voor het ambitieniveau van het Klimaatakkoord. 
De heer Bart merkt op dat de EU naar verwachting tot die ambitie van 55% reductie zal besluiten. De 
vraag is echter of de provincie niet, los van die uitkomst, zelf ook meer ambitie kan tonen.  
Gedeputeerde Van Essen antwoordt dat ook de RES-sen een samenwerkingsproces betreft met 
andere partijen t.w. gemeenten en waterschappen. In dat proces zou die hoge ambitie kunnen 
worden neergelegd. Hij wijst er in dit kader wel op dat het energiegebruik in regio’s enorm kan 
verschillen. In de provincie Utrecht bevindt zich relatief veel mobiliteit. De emissiereductie voor 
mobiliteit is vanuit het Klimaatakkoord bezien wat minder dan in andere sectoren. Bij een 
doorvertaling van de nationale doelstelling per regio moet ervoor worden gewaakt dat dit consistent 
blijft met het aandeel van verschillende sectoren. Spreker zegt toe met de regio’s het gesprek aan te 
gaan om het ambitieniveau te verhogen naar 55% maar wel in de geschetste context.  
De heer Strandstra memoreert eveneens een positieve reactie te hebben gekregen toen hij deze 
vraag stelde tijdens de commissievergadering over de RES-sen. Het is hem bekend dat de gemeente 
Utrecht hier positief tegenover staat. Wellicht kan vanuit daar verder worden gewerkt binnen de 
U16. 
Gedeputeerde Van Essen neemt dit mee. 
Hij vervolgt dat het belang van participatie wordt onderstreept. Er wordt aan gewerkt dit in de RES-
sen in te brengen; aandacht voor initiatieven van omwonenden in het kader van nieuwe 
energieopwekking wil het College een plek geven in de Omgevingsvisie.  
Desgevraagd door mevrouw Poppe licht spreker toe dat de provincie dergelijke zaken als voorwaarde 
kan vastleggen in haar verordening. De invulling van participatie en hoe dat vorm zal worden 
gegeven is een belangrijk aandachtspunt dat de provincie via haar inbreng in de RES-sen stevig op 
tafel zal leggen. De provincie kan het participatieproces van gemeenten niet overnemen, maar kan 
hen daarbij wel ondersteunen. Die ondersteuning is een van de onderwerpen die zal worden 
opgepakt in het in ontwikkeling zijnde Energieplan.  
Er is gewezen op het belang om energiecoöperaties op weg te helpen via voorfinanciering van de 
aanloopkosten. Daarvoor is landelijk een fonds in voorbereiding. In de Begroting is een bedrag 
gereserveerd om daaraan mee te doen. Voor het fonds is vanuit meerdere provincies € 5 mln. nodig; 
er is nog één provincie nodig. Spreker bekijkt op dit moment of een andere provincie bereid kan 
worden gevonden om aan te haken zodat dit fonds van start kan gaan.  
Met betrekking tot de suggestie van 50PLUS licht spreker toe dat in het Mobiliteitsplan iets is 
opgenomen over laadinfrastructuur. Op dat vlak zijn interessante innovatieve ontwikkelingen die 
slimme combinaties zoeken op het gebied van energieopwekking en opslag. Dergelijke 
ontwikkelingen moeten zeker worden gestimuleerd en tijdig worden uitgerold omdat een van de 
effecten van het Klimaatakkoord is dat er steeds meer elektrische auto’s komen. De provincie bekijkt 
hoe zij gemeenten in deze kan faciliteren en ondersteunen.    
Mevrouw Hoek merkt op dat in het geval zonnecellen niet voldoende opleveren ook nog een 
koppeling zou kunnen worden gemaakt met het reguliere net, hetgeen door gedeputeerde Van Essen 
wordt onderschreven.  
 
Gedeputeerde Schaddelee merkt ten aanzien van de goede suggestie van 50PLUS op dat wordt 
nagedacht over mogelijkheden om op de eigen infra zonnecellen te leggen. 
Over het overzicht in het kader van de PAS beschikken de Staten al geruime tijd; daarop is later zelfs 
nog een update gevolgd.   
Mevrouw Hoek licht toe dat de ontvangen lijst opties betreffen. Verzocht wordt de Staten te 
informeren als een project daadwerkelijk wordt stilgelegd.  
Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat er op dit moment geen projecten worden stilgelegd. Er 
worden al dan geen vergunningen afgegeven. Die discussie valt echter buiten het Klimaatakkoord.  
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Zero emissie bouwverkeer is op dit moment een onderdeel van het in ontwikkeling zijnde 
programma Logistiek. Het zit eveneens in de U Ned voorstellen en wordt in die zin meegenomen in 
het MIRT traject. Bij aanbesteding is duurzaamheid een zwaarwegende eis. De zware bouwmachines 
zijn echter niet direct zero emissie beschikbaar. Er is een aantal grote maatschappijen dat daar wel 
mee bezig is, maar de eerste machines op straat kan naar verwachting nog wel een jaar duren.  
Er is overigens een Green Deal rond weg- en waterbouw waarin veel aandacht is voor hoe dit soort 
technieken kunnen worden versterkt. Het heeft derhalve potentie maar de provincie moet daarin 
realistisch zijn.  
Het idee van een referendum is iets dat in het PS-reglement moet worden geregeld. De Staten 
hebben nu een reglement rond participatie. Daarin zou zoiets een plek kunnen krijgen. Op dit 
moment heeft de provincie geen verordening die het houden van referenda regelt.   
De heer Bauduin merkt op dat er wel degelijke en referendum verordening is, hetgeen de voorzitter 
bevestigt.   
 
De heer Bart memoreert dat in RGW vragen zijn gesteld over circulair bouwen o.a. welke indicatoren 
daarvoor kunnen worden gebruikt en hoe dat wordt geborgd in het provinciale woningbouwbeleid. 
Dat is toen gelinkt aan de discussie over het Klimaatakkoord maar niet helder werd wat de provincie 
precies gaat doen om ervoor te zorgen dat alle geplande nieuwbouw gebouwd wordt op een manier 
waarbij minder sprake is van CO2 en een enorme energiebesparing kan worden gerealiseerd. 
Geïnformeerd wordt hoe dat zal worden geborgd in het Woningbouwbeleid. 
Gedeputeerde Van Muilekom zet uiteen dat het College heeft aangegeven meer invulling te willen 
geven aan circulaire economie in de volle breedte w.o. circulair bouwen. Op grond hiervan is in de 
Begroting opgenomen dat een nota zal worden opgesteld over circulaire economie en hoe daaraan 
invulling zou kunnen worden gegeven. In dat kader kan worden gesproken wat de provincie van 
anderen verwacht maar ook hoe de provincie dat zelf gaat invullen met betrekking tot de bouw van 
het eigen vastgoed. Daarover zal de discussie met de Staten worden gevoerd.  
 
De voorzitter rondt de discussie af met de conclusie dat gezocht zal worden naar een datum om dit 
onderwerp in een aparte PS-vergadering te bespreken zodat het de aandacht krijgt dat het verdient. 
Vooruitlopende daarop wordt verzocht hiervoor in ieder geval 6 november a.s., de reservedatum 
voor PS, te reserveren.     
 
De heer Kamp doet in deze het ordevoorstel technische vragen van tevoren te stellen, hetgeen de 
voorzitter een goeder suggestie vindt.   
Mevrouw Van Ulzen voegt hieraan toe ervoor te pleiten dat het College voor die Statenvergadering 
invulling geeft aan de tijdens deze vergadering gedane toezeggingen zodat die in de discussie kunnen 
worden betrokken.  
 
De voorzitter sluit de bespreking dit onderwerp af.     
 
2.1 SV Najaarsrapportage 2019 
De heer Bart merkt op dat het GroenLinks betreurt dat de doelen bij b.v. 4.9, bevorderen 
energiebesparing gebouwde omgeving, niet zijn gehaald. Dat is op zich geen verrassing omdat dit al 
in de Voorjaarsrapportage stond. In de Najaarsrapportage staat dat energiebesparing zal worden 
meegenomen in het kader van de RES-sen. Dat betreft echter slechts een deel omdat dit alleen over 
de warmtestrategie gaat. Er zijn meerdere manieren waarop energie kan worden bespaard w.o. door 
circulair bouwen. Geïnformeerd wordt hoe de provincie van plan is om op die manier en op andere 
manieren energiebesparing te stimuleren.  
Bij de 5% energiebesparing wordt gesuggereerd dat de doelstelling niet is gehaald wegens een te 
hoog ambitieniveau. Bij GroenLinks leeft de vraag of het niet eerder aan de relatief beperkte 
beschikbare middelen en inzet vanuit de provincie heeft gelegen. Verzocht wordt om een nadere 
toelichting. 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/16-oktober/09:30/2019MM158-01-SV-Najaarsrapportage-2019.pdf
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In het kader van windenergie informeert GroenLinks naar de inzet van het College om ervoor te 
zorgen dat er geen plannen door gemeenten en provincie on hold worden gezet totdat de RES-sen 
klaar zijn.    
 
Mevrouw Rikkoert zet uiteen dat de ChristenUnie een forse onderbesteding van 35% ziet voor wat 
betreft het programma Fiets. Geïnformeerd wordt wat er niet is gerealiseerd en in hoeverre die 
achterstand dit jaar nog kan worden ingelopen. 
Er is eveneens een forse onderbesteding (60%) op het gebied van verkeersveiligheid. In de tekst staat 
dat de besluitvorming en de uitvoering vertraagd zijn. Verder in de Najaarsrapportage staan de 
vinkjes echter toch op groen. Verzocht wordt om een nadere toelichting. Het gaat de ChristenUnie bij 
dit onderwerp vooral om de toelichting waarom het vertraagd is.  
Met betrekking tot de informatie bijstellingen NIB (blz. 43) worden twee casussen beschreven waar 
vanwege vervuilde grond door de interventiewaarde in beide gevallen extra budget nodig is om te 
saneren. De vraag is of inzichtelijk is hoeveel bermverharding nog moet worden opgeplust of dat 
hiervoor een fundamentelere oplossing moet komen. 
 
De heer Donker geeft aan dat de SGP benieuwd is naar het restant budget circulaire economie. 
Aangegeven wordt dat sprake is van het laatste uitvoeringsjaar. Hij memoreert dat eerder is 
gesproken over het belang van een circulaire economie. De vraag is of dit beleid niet kan worden 
doorgezet en het geld daarvoor kan worden behouden. 
In aansluiting op het betoog van de ChristenUnie ter zake van de bermverharding pleit de SGP voor 
de aanpak hiervan uit oogpunt van verkeersveiligheid. De knelpunten zijn bekend op grond waarvan 
de SGP er voorstander van is niet te lang te wachten met de aanpak.  
De voorzitter wijst erop dat de eerste vraag in BEM dient te worden gesteld.   
 
De heer Mourik-Geluk deelt mede dat het CDA zich aansluit bij de vraag van de ChristenUnie over de 
bermverharding. Het CDA informeert of dit was te voorzien en hoe dit in de toekomst zal worden 
voorkomen.  
 
De heer Kamp wijst op de omissie dat de spoorwegovergang bij Maarsbergen en de ondertunneling 
twee keer worden genoemd in de tekst op blz. 42. 
In dit kader wordt ook een risico bepaald m.n. het verkeersonderzoek van SWECO. Geïnformeerd 
wordt wat precies het risico is.   
Op blz. 52 wordt aangegeven dat het meerjaren onderhoudsplan fors hoger uitvalt door een stijging 
van de energiekosten. Geïnformeerd wordt of dit eenmalig is of vaker terug gaat komen.  
 
De heer Strandstra deelt mede dat de PvdD zich aansluit aan bij de vragen van GroenLinks. 
 
Mevrouw Poppe geeft aan dat de SP zich aansluit bij de vragen van de ChristenUnie. 
Het valt de SP op dat voor Vijfheerenlanden veel geld wordt gereserveerd. De vraag is of daar ook 
een deel van de schadeclaim van Niemans Beton bij zit. Daarover is al vaker gesproken, waarbij 
steeds is geantwoord dat daarvoor voldoende geld gereserveerd is. Op 5 september jl. heeft RTV 
Utrecht echter bericht dat de claim met vele miljoenen zou kunnen oplopen.  
De voorzitter geeft aan dat deze vraag in BEM dient te worden gesteld.    
 
Gedeputeerde Van Essen licht toe dat energiebesparing breder is dan de RES. In de Begroting is 
zichtbaar dat de provincie op het gebied van energie een veel breder scala aan maatregelen voorstelt 
gericht op verschillende doelgroepen. Dat zal verder zijn beslag krijgen in het nieuwe Energieplan. De 
Najaarsrapportage is gebaseerd op het huidige programma en doelen.  
Met betrekking tot de vraag of 5% energiebesparing per jaar nu een te hoge ambitie is geweest of 
een te lage inzet antwoordt spreker dat beide het geval is. De ambitie op het gebied van 
energiebesparing is in verhouding tot de opgave zeker in relatie tot de doelen wellicht wat 
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bescheiden. Tegelijk moet niet de illusie bestaan dat de provincie, ook niet straks met haar 
Energieplan, een x percentage energiebesparing in de provincie kan afdwingen. Het Klimaatakkoord 
is niet voor niks een dergelijk breed kader aan afspraken met heel veel partijen. De provincie kan 
daaraan vanuit haar rol een bijdrage leveren maar het is geen directe prestatie die de provincie kan 
afdwingen. De energiebesparing die in het nieuwe Klimaatakkoord wordt bedacht is lager dan 5% per 
jaar; 5% was derhalve wellicht iets te ambitieus.   
Het lijkt spreker zeker niet wenselijk om tijdens het RES-proces windenergieplannen on hold te 
zetten. Als het gaat om ruimte voor windenergie in de provincie Utrecht geldt op dit moment de PRV. 
Dat wordt straks de Omgevingsvisie. Dat is het kader van waaruit plannen zullen worden beoordeeld. 
Indien een gemeente in de tussentijd met goede plannen komt, ziet spreker geen reden om dat op 
voorhand te dwarsbomen.  
 
Gedeputeerde Schaddelee licht met betrekking tot de onderbesteding op het programma Fiets toe 
dat dit niet specifiek toe te schrijven is aan een project dat niet is gehaald. Het blijkt breder toch 
lastig te zijn om met de huidige middelen en capaciteit de programma’s goed van de grond te krijgen 
mede omdat een intensief traject met gemeenten nodig is. De provincie is bezig daarop met een 
uitvoeringsprogramma in te spelen; ook het komende jaar wil de provincie daarop intensiveren zoals 
uit de Begroting blijkt. De achterstand voor dit jaar zal niet meer worden ingelopen maar er zal wel 
alles op alles worden gezet om te zorgen dat de afgesproken doelen de komende jaren worden 
gehaald.  
Het punt van de verkeersveiligheid ligt enigszins in het verlengde daarvan. Daar is soms sprake van 
meerjarige contracten. De verwachting is dat op dat gebied wellicht tegen een structurele 
onderbesteding zal worden aangelopen. Ook op dat punt is afgesproken tot een intensivering te 
komen. Dat zit voor een deel in weginrichting, beheer en onderhoud en voorts op trajecten die de 
provincie loopt met instellingen die zij daarbij probeert te betrekken.  
Bermverharding is een zorgpunt. Een ander groot probleem, naast stikstof, waar tegenaan wordt 
gelopen is PFAS dat op heel veel plekken in de grond wordt aangetroffen; dat lijkt nu ook een beetje 
de bottleneck te worden bij bermverharding trajecten. Met de Staten deelt het College de urgentie.  
Op dit moment wordt geïnventariseerd wat er nodig is. Naar verwachting zal hij bij de Staten terug 
moeten komen met de vraag om meer krediet om de gestelde doelen voor dit jaar te kunnen 
realiseren.   
Spreker betreurt de omissie van de dubbeling in de tekst ter zake van Maarsbergen.  
Het rapport van SWECO wijst op het risico of qua afwikkeling van de verkeersstromen op alle plekken 
de doelen worden behaald die zijn bedacht op het moment dat de plannen werden gemaakt. Spreker 
heeft hierover deze week een nieuwe eindrapportage gezien dat hij eerst met de wethouder in de 
gemeente Utrechtse Heuvelrug wil bespreken. Ingeschat moet worden of het wenselijk is het kleine 
risico van een opstopping op langere termijn te verlagen. Daarvoor zou de rotonde moeten worden 
aangepast, hetgeen mogelijk een behoorlijke extra investering vergt. Spreker komt hierop terug. 
Naar aanleiding van een desbetreffende vraag van de heer Van Schie zegt spreker toe de rapportage 
aan de Staten te zullen doen toekomen nadat hij deze met de wethouder heeft besproken, zodat hij 
eventuele vragen daarover direct kan beantwoorden.   
 
Mevrouw Rikkoert memoreert haar vraag of in het kader van de verkeersveiligheid klopt dat ondanks 
de onderbesteding de doelen worden behaald gelet op de groene vinkjes. 
Gedeputeerde Schaddelee onderschrijft die conclusie.   
Spreker vervolgt dat de stijging van de energielasten te maken heeft met de tram die dit jaar 
langzaamaan wordt opgestart en energie kost. Er zijn nu tijdelijke energiecontracten. Hij meent dat 
er op dit moment een aanbesteding loopt om met de gemeente tot een gezamenlijke inkoop van 
energie te komen zodat hierop mogelijk een kostenbesparing kan worden gerealiseerd.  
 
De voorzitter rondt de bespreking over de Najaarsrapportage af.    
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2.2 SV Begroting 2020 
De voorzitter verzoekt de commissie zich te beperken tot de onderwerpen die M&M aangaan.  

 

Mevrouw Rikkoert geeft aan dat veel punten in de Begroting de ChristenUnie verheugt o.a. de 

aandacht voor de Fiets en de financiële ruimte voor het OV binnen de huidige concessie.  

Er is echter ook een aantal punten dat niet geheel is uitgekristalliseerd.  

De ChristenUnie staat positief tegenover de inzet op snelfietsroutes, maar de vraag is in hoeverre er 

dan nog voldoende focus blijft voor de bestaande knelpunten. 

Vervolgens vestigt spreekster de aandacht op verkeersveiligheid in combinatie met het 

landbouwverkeer. Het voorbeeld in Bunschoten waar een fietspad eveneens wordt gebruikt door 

landbouwverkeer is bekend. Nu wordt gekeken naar de mogelijkheden voor snelfietswegen. 

Geïnformeerd wordt of het College helderheid kan verschaffen of op een fietssnelweg wel of geen 

landbouwverkeer mag rijden. 

De boeren zijn vandaag massaal op weg om aandacht te vragen voor hun situatie in relatie tot de 

stikstofaanpak. De ChristenUnie vindt het belangrijk dat naar alle sectoren en per gebied wordt 

bekeken wat gedaan kan worden en dit niet alleen wordt afgeschoven op de boeren. Geïnformeerd 

wordt of het College in het kader van de oplossing van de stikstofproblematiek mogelijkheden ziet in 

de mobiliteitssector. 

De heer Strandstra informeert of de ChristenUnie het met de PvdD eens is dat het niet verbreden of 

aanleggen van wegen een manier is om de stikstofproblematiek met mobiliteit tegen gaan.   

Mevrouw Rikkoert onderschrijft dat dit een van de mogelijke opties is en op grond daarvan aan het 

College wordt gevraagd wat de beste keuze zou zijn. De ChristenUnie kan die afweging zelf niet 

maken.  

De heer Van Schie wijst erop dat uit staatjes blijkt dat het voorkomen van files de beste manier is om 

stikstofdepositie tegen te gaan. Als wegen bijdragen aan het voorkomen van files is dat de beste 

investering om de stikstofproblematiek aan te pakken. 

De heer Strandstra vindt dit een goede suggestie als de snelheid wordt verlaagd waardoor er minder 

files ontstaan.  

Mevrouw d’Hondt veronderstelt dat de VVD eveneens de onderzoeken heeft gelezen waarin wordt 

aangegeven dat het verbreden van wegen de files verder doet toenemen. Het verbreden van wegen 

zal derhalve niet bijdragen aan het tegengaan van stikstofdepositie.  

De heer Van Schie merkt op dat de beste manier om files te voorkomen is om ervoor te zorgen dat 

de economie instort; daar werken andere partijen dan de VVD aan. De VVD zorgt ervoor dat 

Nederland bereikbaar is.  

 

De heer De Harder merkt ten aanzien van programma 4b., Energietransitie, op dat de flinke toename 

van het beschikbare geld de ChristenUnie verheugt. Dit leidt ertoe dat in de komende periode echt 

stappen kunnen worden gezet in de provinciale ambities; zeker omdat er verspreid over de andere 

programma’s ook nog budgetten zijn ondergebracht die direct met energietransitie samenhangen. 

Tegelijk constateert de ChristenUnie dat het lastig is gebleken om de gestelde doelen te behalen. De 

ChristenUnie kijkt reikhalzend uit naar de presentatie van het Energieplan begin volgend jaar en is 

buitengewoon benieuwd hoe de puzzelstukken van het Klimaatakkoord, de RES-sen en de provinciale 

ambities straks zullen samenvallen.  

Met betrekking tot programma 3, Bodem, Water en Milieu, uit de ChristenUnie zorg over de 

financiële effecten van de vraagstukken rondom stikstof en PFAS. Geïnformeerd wordt op welke 

wijze het College rekening houdt met financiële gevolgen van mogelijke PFAS-vervuiling op de 

voormalige vliegbasis Soesterberg.  

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/16-oktober/09:30/2019MM154-01-SV-Begroting-2020.pdf
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Tot slot wijst spreker op de indicatoren voor de RUD. De provincie is voornemens om te investeren in 

de kwaliteit van de RUD. De indicatoren voor de RUD blijven de komende jaren gelijk. Geïnformeerd 

wordt of het College van mening is dat de investeringen in de RUD zouden moeten leiden tot betere 

prestaties en dat die betere prestaties dan ook effect zouden moeten hebben op de indicatoren in de 

Begroting.  

Met betrekking tot de indicator voor het PUEV merkt spreker op dat dit gelden zijn die gaan over het 

bestrijden en voorkomen van risico’s van gevaarlijke stoffen voor de omgeving. Bij Wet zijn 

gemeenten verplicht om hiermee rekening te houden met harde normen en een 

verantwoordingsplicht. Gezien de wettelijke verplichting is de vraag waarom die streefwaarde en 

indicator niet op 100% zijn gesteld in plaats van op 95%.  

 

De heer Donker plaatst namens de SGP de volgende opmerkingen en vragen. 

Blz. 111 inzake indicatoren Fiets. De vraag is waarop de indicatoren zijn gebaseerd. Gezien het feit 

dat nog steeds niet over de gegevens over 2018 wordt beschikt, is de SGP van mening dat het lastig is 

om goede indicatoren vast te stellen voor de komende jaren.   

Blz. 118 inzake de knooppunten van het OV in Lexmond en Woudenburg. Geïnformeerd wordt naar 

de problemen in Lexmond. 

De SGP mist het knooppunt bij de A27 – N214 waar veel inwoners uit Vijfheerenlanden opstappen en 

waar sprake is van een gevaarlijke situatie waarvoor nog geen oplossing is. Geïnformeerd wordt naar 

de stand van zaken.  

De SGP mist de N201 in de Begroting. Verzocht wordt om een nadere toelichting.  

In antwoord op technische vragen van de VVD wordt 3 fte gereserveerd voor het ondersteunen van 

maatschappelijke instellingen op energiegebied. In paragraaf 4.1.3 wordt over tien zorginstellingen 

gesproken. De vraag is of 3 fte daarvoor niet erg veel is.   

 

De heer Mourik-Geluk sluit zich aan bij de vraag van de SGP over het knooppunt A27 – N214 bij 

Vijfheerenlanden. Het CDA gaat ervanuit dat dit zal worden meegenomen in de brief die de Staten in 

Q1 mogen verwachten van GS.    

 

De heer Kamp spreekt in de eerste plaats een woord van dank uit voor de beantwoording van de vele 

technische vragen die zijn gesteld.  

De investeringen rond de Fiets verheugt D66 

De heer Strandstra memoreert dat in het Coalitieakkoord staat dat in 2023 50% van de afstanden van 

de ritten korter dan 15 km met de fiets zouden moeten worden afgelegd. Geïnformeerd wordt of 

D66 van mening is dat dit al concreet genoeg is uitgewerkt en dat de huidige maatregelen daaraan 

voldoen. 

De heer Kamp antwoordt dat dit volgens D66 niet het geval is, maar dit is slechts het begin van deze 

Coalitieperiode. Er moeten heel veel maatregelen worden genomen voor de Fiets. D66 is van mening 

dat ook op gedrag zal moeten worden gestuurd. Daarvoor is ook de medewerking van de PvdD nodig.  

De heer Strandstra informeert of D66 het met de PvdD eens is dat het goed zou zijn als zo snel 

mogelijk met een concreet, controleerbaar, plan wordt gekomen om te bewerkstelligen dat de 

doelstellingen worden gehaald.  

De heer Kamp heeft begrepen dat de indicatoren nog een verbeterslag verdienen. Daar wordt aan 

gewerkt. Als het gaat om de maatregelen om het gebruik van de Fiets te intensiveren is de provincie 

met de zeven fietssnelroutes op de goede weg, maar het is nooit genoeg. De provincie staat echter 

nog maar aan het begin van de nieuwe Coalitieperiode en er kan veel meer.  

Spreker vervolgt dat de opmerkingen/vragen van D66 zich m.n. richten op de N226.  

Donderbergrotonde. D66 heeft daarover op 11 september jl. in de rondvraag vragen gesteld. 
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Geantwoord werd dat de gereserveerde € 8 ton voor de bypass van de agenda was afgevoerd, omdat 

besloten was niet voor die optie te kiezen. D66 ziet nu wel een bedrag in de Begroting gereserveerd 

ad € 514.000 bruto. Geïnformeerd wordt waarvoor dit bedrag is. 

Het is D66 bekend dat gedeputeerde Schaddelee een afspraak heeft gemaakt met omwonenden in 

Leersum om op 7 november a.s. op werkbezoek te komen. Op 11 september jl. heeft D66 

nadrukkelijk gevraagd om het beschikbaar stellen van de drie verschillende opties die er nog liggen. 

Verzocht wordt dit op korte termijn aan de Staten te doen toekomen.  

Faunapassage. De gemeente Utrechtse Heuvelrug heeft destijds bij de aanleg van de passage op de 

N225 aangegeven wel te willen meewerken aan de N226 mits er alternatieven zouden worden 

ontwikkeld. Voor de Faunapassage is € 5 mln. opgenomen. Mede in relatie tot de 

Donderbergrotonde, waar een behoorlijke financieringsopdracht ligt, pleit D66 ervoor te 

onderzoeken of er goedkopere alternatieven zijn. Hij wijst in deze bv. op het systeem van een CAT-

tunnel met glasplaten.  

Spoorwegtunnel bij Maarsbergen. Spreker memoreert de wens van de gemeente Utrechtse 

Heuvelrug om de twee benzinestations uit te plaatsen. Geïnformeerd wordt naar de stand van zaken.  

 

De heer Strandstra merkt op dat de PvdD van mening is dat het een voorrecht is om nog op een plek 

te kunnen wonen waar leefbaarheid en gezondheid van de natuur, mens en dier centraal staan en 

niet het streven om te blijven groeien op een planneet die niet meegroeit. Die spanning ziet de PvdD 

terug in het mobiliteitssysteem waar de tegengestelde belangen van duurzaamheid en natuur 

enerzijds en schaalvergroting van steden en bedrijventerreinen inclusief bijkomende infrastructuur 

anderzijds steeds duidelijker scheuren vertonen. De ontwikkelingen rondom het klimaat vragen om 

een fundamenteel andere koers. Dat geldt eveneens voor de biodiversiteit, waar nog maar 15% van 

over is, en de volks- en diergezondheid. Dat betekent dat de provincie geen gigantische kredieten á 

tientallen miljoenen euro’s meer kan toekennen voor alsmaar meer asfalt; tijdens de huidige 

Coalitieperiode zal een enorme verschuiving van deze bedragen naar duurzame energie en mobiliteit 

zichtbaar moeten worden. Het lijkt het College daarbij niet aan de wil te ontbreken. De PvdD ziet ook 

goede ambities. De PvdD ziet echter ook dat het College de keuze heeft gemaakt om asfaltprojecten, 

zoals de westelijke rondweg Amersfoort en de noordelijke ringweg Utrecht, toch te blijven 

financieren. Daarmee blijft het College de massale bomenkap financieren. Geïnformeerd wordt of 

het College bereid is die visie te herzien.  

In de Begroting, hetgeen ook uit het Coalitieakkoord blijkt, schrijft het College over mobiliteit dat de 

provincie zich de komende jaren wil richten op gezonde mobiliteit. Dat is zichtbaar en de PvdD stelt 

voor samen die omslag te maken; de PvdD wil de Coalitie daar graag bij helpen. 

De 2023 doelstelling van 50% van de ritten korter dan 15 km afleggen op de fiets is een goed idee. 

Geïnformeerd wordt wanneer een concreet uitgewerkt plan tegemoet kan worden gezien, zodat 

hieraan echt handen en voeten kan worden gegeven en het geen losse ambitie blijft waarvan niet 

bekend is of het zal worden gehaald.  

De motorrijtuigenbelasting wordt met 1,4% geïndexeerd. Wat de PvdD betreft wordt dit bedrag 

verhoogd naar het landelijke gemiddelde waar de provincie nu onder zit. In de brief over het 

Klimaatakkoord schrijft het College het volgende: ”Een van de specifieke zorgen voor de provincie is 

de discussie over de opcenten. Dit kan nadelige gevolgen hebben voor de opbrengsten van de 

provincies. Het is onze eigen autonome inkomstenbron. Er zijn procesafspraken voor het vervolg 

maar de uitkomsten zijn nog onzeker.” Dat is het overleg met andere partners. Geïnformeerd wordt 

of het College het met de PvdD eens dat, als er voor de toekomst onzekerheid is, dit misschien juist 

het goede moment is om te kiezen voor het verhogen van de MRB naar het landelijke gemiddelde.  
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Naar aanleiding van het stikstofvraagstuk heeft het Kabinet aangegeven rondom beschermde 

natuurgebieden de snelheid te willen verlagen, hetgeen de PvdD verheugt. De PvdD pleit ervoor in 

dit kader ook de snelheid op de provinciale wegen te verlagen.  

De ontwikkelingen van de PAS gaan snel. Geïnformeerd wordt naar de positie van het College in deze 

op dit moment en m.n. de inzet richting het Rijk. Voorts is de vraag wat zelf kan worden gedaan in 

het kader van de provinciale wegen. Stikstof beperkt zich niet tot Natura2000 gebieden. Uit een 

onderzoek van de WUR blijkt dat maatregelen enkel bij Natura 2000 gebieden onvoldoende zal zijn.  

GroenLinks en de ChristenUnie hebben in de Tweede Kamer voorgesteld om een autoloze zondag in 

te stellen. De PvdD steunt dit idee. Geïnformeerd wordt wat de desbetreffende fracties en het 

College van dit idee vinden.        

 

Mevrouw Poppe zet uiteen dat de SP naast de N201 ook de westelijke ontsluiting Amersfoort mist in 

de Begroting. De vraag is of dit betekent dat die niet doorgaat. Verzocht wordt om een nadere 

toelichting.  

Met betrekking tot de Energietransitie (blz. 90) wordt gesproken over ‘mandjes’ woningen. 

Geïnformeerd wordt wat daarmee wordt bedoeld.   

Er wordt in dit kader eveneens gesproken over besparingen. In de visie van de SP is het van belang 

vooral in te zetten op besparing, omdat wat niet wordt verbruikt ook niet behoeft te worden 

opgewekt. De SP vreest dat het bedrag dat daarvoor is gereserveerd niet voldoende zal zijn.  

Er zijn middelen gereserveerd voor een adviesteam voor participatietrajecten. Geïnformeerd wordt 

wat de SP zich hierbij moet voorstellen.    

Aangegeven wordt dat OV is vraag-gestuurd is. De SP informeert wie wat vraagt. De reiziger heeft 

geen keuze als het gaat om de vervoerder. 

De € 8 mln. voor de dienstregelingsuren verheugt de SP, maar kwaliteit van het netwerk dient voorop 

te staan. De SP staat in deze op het standpunt dat er een OV-basisnetwerk moet zijn in de zin dat 

voor alle dorpen en wijken sprake is van een gegarandeerde minimale ontsluiting anders wordt het 

OV nooit een duurzaam alternatief.    

Bij mobiliteit wordt, exclusief het OV, gesproken over het accommoderen van groei. Geïnformeerd 

wordt of hiermee de groei van het aantal auto’s of de fiets wordt bedoeld.  

Faciliteren van de automobiliteit kan wat de SP betreft een tandje minder. Indien de reiziger er met 

de auto niet door kan, wordt automatisch gekozen voor een ander vervoermiddel. Als het OV dan 

een goed alternatief is dan kan in het kader van de CO2 uitstoot een stap in de goede richting 

worden gezet.  

 

De heer Van Schie merkt op dat m.n. in BEM zal worden ingegaan op de, volgens de VVD, plunder 

Begroting.  

De VVD vindt de Begroting nog niet erg concreet; dit kan beter. De VVD hecht aan meer meetbare 

effecten en hoopt dat gezamenlijk kan worden gewerkt aan een betere Begroting in de komende 

jaren ook qua leesbaarheid.  

Een zorgpunt betreft de MRB; nu een indextering en het vooruitzicht is dat de MRB in de toekomst 

stijgt. De VVD wil van het College de harde toezegging dat verhogingen van de MRB alleen worden 

geïnvesteerd in automobiliteit. 

In de visie van de VVD liggen bij de gemeente IJsselstein mogelijkheden voor meer zonne-energie bv. 

rondom de Gerbrandytoren. De VVD pleit ervoor dat het College samen met IJsselstein de 

haalbaarheid daarvan onderzoekt en dit terugkoppelt naar PS.  

Mevrouw Poppe merkt op dat het gros van de geschikte daken in IJsselstein nog niet zijn belegd met 

zonnepanelen. Geïnformeerd wordt of niet eerst daaraan aandacht zou moeten worden besteed. 

De heer Van Schie antwoordt dat het wat de VVD betreft èn-èn is.  
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Spreker vervolgt dat in Montfoort een bedrijventerrein ligt dat problemen heeft met de 

herkenbarheid en zichtbaarheid. In algemene zin verzoekt de VVD te kijken naar de bereikbaarheid 

van de bedrijventerreinen. In dit specifieke geval wordt verzocht om een duidelijke bewegwijzering 

op de provinciale weg.   

De VVD herhaalt de wens om bij Vijfheerenlanden een pilot te doen met een warmtenet. Dit wordt in 

de Begroting gemist.    

Bij Stichtse Vecht is een mogelijkheid om het OV te verbeteren door een onderzoek te doen naar de 

eventuele aanleg van een station bij Loenersloot. Verzocht wordt in overleg te treden met de 

gemeente en het Rijk of daarvoor voldoende capaciteit is en dit terug te koppelen aan PS. 

De heer Kamp kent de VVD als een partij die veelal op de inhoud gaat zitten. Op grond hiervan 

verbaast de term ‘plunder Begroting’ hem. D66 vraagt zich af of de VVD daarmee recht doet aan 

datgene dat het College serieus probeert neer te zetten en of dit nu de manier is waarop met elkaar 

moet worden gediscussieerd. Geïnformeerd wordt wat de VVD met de term ‘plunder’ Begroting wil 

zeggen. 

De heer Van Schie antwoordt dat de VVD constateert dat in de Begroting, waarop in BEM uitgebreid 

zal worden ingegaan, veel reserves worden afgeroomd. De VVD heeft grote zorgen over de 

bereikbaarheid van de provincie en of daarvoor in de toekomst nog geld beschikbaar zal zijn. Er is 

een aantal vragen gesteld over projecten ten aanzien waarvan bestuurlijk, ook bij gemeenten, 

verwachtingen zijn gewekt. Als de mobiliteitsreserves zo worden afgeroomd, vreest de VVD dat die 

projecten niet meer zo concreet kunnen zijn als gewenst en uiteindelijk de belastingbetaler de 

rekening zal moeten betalen omdat die projecten, wat de VVD betreft, wel moeten worden 

uitgevoerd. Als dit College de automobiliteit op dit moment even minder belangrijk vindt, heeft de 

VVD daarvoor begrip. Als de middelen daarvoor vervolgens echter anders worden ingezet, zal in de 

visie van de VVD een doorkijkje moeten worden gegeven hoe die automobiliteitsmiddelen weer 

terug worden gekregen voor al die projecten die moeten worden uitgevoerd om de provincie 

bereikbaar te houden. Dat ziet de VVD niet in deze Begroting dus vandaar de term.   

De heer Kamp memoreert dat de VVD in de vorige Statenperiode zelf deel uitmaakte van het College. 

Er waren allerlei reservepotjes gecreëerd waarmee niks werd gedaan. Inmiddels is bekend dat met 

geld dat in reserve wordt gehouden en waarover geen rente wordt verkregen steeds minder kan 

worden gedaan. In de visie van D66 is de kracht van dit College juist te investeren in nieuwe 

projecten. De Begroting wordt niet geplunderd maar de middelen worden ergens goed in 

geïnvesteerd. Dat is een andere framing. Spreker vindt het lastig richting de inwoners dat de VVD dit 

op deze wijze neerzet.   

De heer Van Schie geeft aan dat de VVD dit anders ziet. De politieke realiteit is dat de VVD andere 

projecten gerealiseerd ziet worden dan deze Coalitie en daarom zit de VVD ook niet in de Coalitie 

maar in de oppositie.   

 

Mevrouw Van Ulzen spreekt waardering uit voor het programma Fiets en m.n. ook de 

gedragsbeïnvloeding die de belangstelling van het College heeft met o.a. doortrappen.nl, fietslessen 

voor ouderen. De VVD geeft in dit kader lessen voor snelfietsers als suggestie mee.  

Bij het Energiehoofdstuk leest de VVD over gezonde mobiliteit, gezond te ontwerpen en in te richten 

ruimten. Geïnformeerd wordt wat het College zich hierbij voorstelt.   

Het is de VVD niet overal duidelijk wat nu naar energie gaat. Zo wordt op blz. 92 € 18 mln. benoemd 

die nog gaat komen. De vraag is waar die vandaan komt en waaraan dat bedrag uitgegeven wordt; er 

staat bij ‘budgettaire reservering voor een fonds’.  

Verder in de tekst blijkt dat er meer vrijkomt voor innovatie voor energieopwekking. De VVD juicht 

dit toe. De vraag is of die middelen er dan wel zijn of dat dit eveneens een budgettaire reservering is. 

Voorts is de vraag waar het geld, ruim € 20 mln. extra, vandaan komt.  
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Met betrekking tot deze posten is eveneens de vraag of al dan niet nog sprake is van besluitvorming 

door PS. 

Aangegeven wordt dat al een groot bedrag ad € 800.000 is uitgegeven aan de RES-sen. Zij meent dat 

de provincie niet de investeringen maar wel dit soort geld moet betalen. Geïnformeerd wordt of er 

nu voldoende is gereserveerd in de Begroting.  

 

Mevrouw Van Gilse geeft aan dat in het hoofdstuk Milieu de erfbegeleiders om de hoek komen 

kijken bij het kopje over het ondersteunen van de agrariërs bij het saneren van de asbestdaken. Ze 

blijken echter ook te moeten gaan sturen naar zonnepanelen en andere 

verduurzamingsmaatregelen. Geïnformeerd wordt naar het verschil tussen de erfbegeleiders en 

landbouwcoaches en naar de kosten. Het lijkt de VVD vreemd om onder Milieu eveneens kosten op 

te nemen voor het sturen naar zonnepanelen en andere verduurzamingsmaatregelen.  

 

Mevrouw Hoek vestigt de aandacht op dijken (programma 3). 50PLUS pleit voor een overzicht van 

dijken die op dit moment kritiek zijn. Voorts is de vraag of de provincie wel goed voorbereid is op de 

huidige klimaatverandering.   

De voorzitter merkt op dat dit een RGW-onderwerp betreft.  

Mevrouw Hoek antwoordt dit thans aan de orde te stellen omdat het bij Milieu staat.  

In het kader van schoon en gezond drinkwater memoreert 50PLUS de motie inzake lood. Dit is een 

zorgpunt nu steeds duidelijker wordt dat lood niet in het oppervlaktewater thuishoort.    

Ten aanzien van de Donderbergrotonde sluit 50PLUS zich aan bij D66. Van belang wordt geacht dat 

gekeken wordt naar de veiligste oplossing; in de visie van 50PLUS is dat een tunnel.    

Voorts sluit 50PLUS zich aan bij de vraag over de N201. Bij investeringen (blz. 100) staat de rotonde 

bij Slootdijk. Deze kruising ligt enkele honderden meters vanaf de N201 en is derhalve onderdeel van 

de oplossing ter zake van de N201. 50PLUS vraagt zich op grond hiervan af waarom deze rotonde wel 

in de Begroting is opgenomen en de N201 niet.  

Met betrekking tot de provinciale (vaar)wegen (blz. 101) informeert 50PLUS of dit in relatie moet 

worden gezien met RMN of dat de provincie hierover gaat.   

 

De heer Bauduin geeft aan dat FvD de term plunder begroting een mooie beschrijving vindt voor de 

voorliggende Begroting.  

Op blz. 92 wordt in punt 3.2 gesproken over het instellen van een fonds voor het versnellen van de 

Energietransitie en op blz. 94 staat dat de ontwikkeling van wind- en zonneparken actief zal worden 

ondersteund. Daarvoor wordt een bedrag gereserveerd. Geïnformeerd wordt hoe de middelen 

worden geïnvesteerd in de ontwikkeling van die parken of dat sprake is van een indirecte 

ondersteuning.   

 

De heer Berlijn merkt op dat de reserve van het programma mobiliteit leegloopt van € 127 mln. nu 

naar € 0 in 2023. FvD informeert of er dan geen behoefte meer is aan die reserve.  

FvD acht het uitvoeringprogramma OV inclusief een doorkijk tot 2030 en het programma U NED met 

een toekomstbeeld vrij beperkt m.n. qua innovatie; het door gedeputeerde Van Essen toegezegde 

onderzoek naar ondergrondse oplossingen is bv. niet in die programma’s opgenomen.  

Er wordt jaarlijks € 0,5 mln. vrijgemaakt om o.a. jonge kinderen deel te laten nemen aan 

verkeersexamens. Dat zou het fietsgebruik moeten stimuleren. De FvD vraagt zich af of dat zo is, hoe 

dat wordt gemeten en of dat geld niet beter anders kan worden gebruikt. 

De 2023 doelstelling van 50% van de ritten korter dan 15 km afleggen op de fiets lijkt de FvD 

onhaalbaar.  
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FvD kwam overigens een aantal fietsprojecten tegen (fietsverkeermodel BRUTUS, Utrecht Bike 

Community, campagne Ik fiets, doortrappen.nl), waarnaar veel middelen gaan.  De FvD pleit ervoor 

te bekijken of het niet effectiever is dit onder een noemer te brengen.         

De heer Strandstra informeert of FvD geen ideeën heeft hoe de doelstelling van 50% van de ritten 

korter dan 15 km afleggen op de fiets toch kan worden gehaald. 

De heer Berlijn antwoordt dat gedacht wordt aan fietstunnels, maar FvD is van mening dat niet 50% 

van de mensen woon-werverkeer ritten korter dan 15 km zullen gaan afleggen op de fiets.   

 

De heer Bart spreekt namens GroenLinks waardering uit voor de heldere, leesbare, Begroting. Een 

groot deel van de plannen klinken GroenLinks positief in de oren. Het frame dat de VVD aan de 

Begroting geeft betreurt GroenLinks. GroenLinks zou hieraan eerder het frame Robin Hood Begroting 

geven. Er zijn enorme potjes gespaard met geld van de belasting van de inwoners dat nu eindelijk 

aan de inwoners wordt teruggegeven bv. op het gebied van Energietransitie en mobiliteit. Dat daarin 

andere keuzes zijn gemaakt dan de VVD had gedaan is duidelijk.   

Met betrekking tot het luchtverkeer staat in de Begroting een aantal doelstellingen om de overlast 

zoveel mogelijk terug te dringen. De voor deze doelstellingen gebruikte gegevens voor 

geluidsoverlast zijn echter al bijna tien jaar oud. GroenLinks pleit ervoor het beleid te baseren op 

actuele gegevens. Geïnformeerd wordt of het College dit kan toezeggen.  

Er zijn in Utrecht ook geen meetpunten voor geluidshinder en luchtkwaliteit als gevolg van 

luchtverkeer. Geïnformeerd wordt of die meetpunten ook in Utrecht komen zodat de overlast van 

luchtverkeer voor de inwoners van Utrecht goed kunnen worden gemonitord.  

Voorts is de vraag hoe een zo minimaal mogelijke hinder wordt gedefinieerd. Voor het beperken van 

overlast van vliegverkeer is de meeste efficiënte maatregel in te zetten op minder vliegverkeer. 

Een actieve lobby richting het Rijk voor minder vluchten in het algemeen en zeker over de provincie 

Utrecht lijkt GroenLinks het minimale dat kan worden gevraagd. Er wordt voor gepleit om daarin als 

provincie Utrecht een stevige positie in te nemen met het oog op de klimaatdoelstellingen, de 

stikstofproblematiek, de luchtkwaliteit en m.n. de gezondheid van de inwoners. Geïnformeerd wordt 

waarom dit niet als beoogd resultaat is opgenomen in de Begroting.   

Mevrouw Van Ulzen informeert of GroenLinks dan heeft meegerekend dat de vliegbasis Soesterberg 

al weg is. 

De heer Bart antwoordt dat het GroenLinks verstandig lijkt dat voor het referentiepunt ‘zo min 

mogelijk overlast’ de precieze overlast zo goed mogelijk in kaart is gebracht. Gelet op het feit dat de 

gegevens die hiervoor zijn gebruik bijna tien jaar oud zijn is GroenLinks van mening dat dit geen goed 

beeld geeft van de huidige situatie.    

 

Mevrouw Demir deelt mede dat het DENK verheugt te lezen dat er daadwerkelijk werk wordt 

gemaakt van maatschappelijke projecten die in het Coalitieakkoord staan zoals bv. de proef met 

gratis OV voor ouderen in de minima. Wat DENK betreft is dat nog te beperkt. Om het 

maatschappelijk effect te kunnen meten zou de pilot breder moeten worden ingezet door hierbij alle 

minima te betrekken.   

In het Coalitieakkoord wordt voorts gesproken over het toegankelijker, waaronder het OV, maken 

voor de inwoners met een beperking. In de Begroting zijn daarvoor echter geen middelen 

opgenomen. Wat DENK betreft zou dit overigens breder moeten worden getrokken. Verzocht wordt 

om een toelichting.   

 

Mevrouw d’Hondt geeft aan dat de PvdA blij is met de realistische begroting, waarin grote 

investeringen worden gedaan die ten goede komen aan de noden van de inwoners van Utrecht. 

Vooral het extra budget voor OV verheugt de PvdA en in het bijzonder de pilot voor gratis OV voor 
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ouderen. In algemene zin denkt de PvdA dat dit een noodzakelijke investering is om de kwaliteit van 

het OV hoog te houden en daarbij ook niet alleen te focussen op forensen die heel snel met U link 

van A naar B moeten maar ook op de sociale functie van mobiliteit.  

De PvdA betreurt echter wel dat dit niet al direct volgend jaar kan worden ingezet maar pas vanaf 

2021. Dat heeft te maken met de systematiek waarin de provincie haar aanbesteding heeft geregeld, 

maar dat wil volgens de PvdA niet zeggen dat dit persé een goede systematiek is. De PvdA zou daar 

wat meer flexibiliteit in willen zien of in ieder geval zeggenschap vanuit de politieke 

volksvertegenwoordiging om daarin zelf keuzes te maken.  

Overigens verheugt de PvdA de extra middelen voor de Energietransitie. Die zijn hard nodig en in de 

visie van de PvdA hoort daarbij ook de juiste prioriteit te worden gelegd nl. het betaalbaar maken 

van deze noodzakelijke transitie voor alle inwoners.  

 

Gedeputeerde Van Muilekom licht met betrekking tot mobiliteit in relatie tot aandacht voor de 

uitstoot toe dat het College ook vanuit een gezonde leefomgeving expliciet aandacht heeft voor de 

overlast op het gebied van luchtkwaliteit en geluid. Ter illustratie wijst hij op de brief van de 

provincie aan de gemeenten Stichtse Vecht en De Ronde Venen ter zake van de snelheidsverhoging 

naar 130 km/u op de A2.  

Op de voormalige vliegbasis Soesterberg heeft de provincie te maken met PFOS. De provincie is in 

overleg met Defensie, veroorzaker van de verontreiniging, om tot afspraken te komen over het goed 

in beeld brengen van de verontreiniging en de verwijdering. Lastig in deze is dat er op dit moment 

geen goede normen zijn. De provincie hoopt dit najaar nog met Defensie te komen tot een afspraak 

over de bodemsanering, zodat de geplande woningbouw doorgang kan vinden. De provincie 

genereert daaruit nl. de inkomsten die zij hard nodig heeft om het groen en de recreatie, waarin is 

geïnvesteerd, terug te verdienen.  

Met betrekking tot de indicator externe veiligheid licht spreker toe dat betrokken partijen stimuleren 

daaraan veel aandacht te schenken. De provincie hoopt dat hierdoor de 95% wordt gehaald. Indien 

partijen dit onvoldoende vormgeven zal de provincie inzetten op 100%.  

In de Begroting zijn middelen gereserveerd voor erfbegeleiders. Die gaan het proces van de 

asbestverwijdering begeleiden en ondersteunen. Van het Rijk worden eveneens middelen verkregen 

om dat proces te versnellen.  

Landbouwcoaches gaan agrariërs ondersteunen bij hun afweging hun bedrijf al dat niet te 

beëindigen. Dat is sterk vraaggericht. 

De efficiënte inzet heeft de aandacht. Spreker kan zich voorstellen dat de Staten nader worden 

geïnformeerd over hoe hieraan vorm zal worden gegeven. Het streven is om met zo min mogelijk 

kosten zo veel mogelijk baten te bereiken.  

Mevrouw Van Gilse geeft aan dat de VVD hecht aan meer informatie. Voorts wordt geïnformeerd of 

er iets bekend is over de vrijblijvendheid van de erfbegeleiders; in RGW is vernomen dat de 

landbouwcoaches kennelijk niet vrijblijvend zijn.  

Gedeputeerde Van Muilekom antwoordt dat het coaches zijn; zij geven advies en kunnen 

ondersteuning bieden bij de wijze waarop ingrijpende maatregelen het beste kunnen worden 

getroffen. De eigenaar blijft daarvoor in principe echter wel zelf verantwoordelijk. In het kader van 

de daken is er op dit moment ook geen verplichting om het asbest voor een bepaalde datum te 

verwijderen. De provincie kan wel ondersteuning en advies geven hoe daar zo goed mogelijk mee om 

te gaan.  

 

Gedeputeerde Van Essen licht met betrekking tot de ondersteuning van maatschappelijke 

organisaties bij verduurzaming toe, dat de provincie op dit moment zorginstellingen in een aantal 

gemeenten ondersteunt. Dat is een groot succes. Zorginstellingen en gemeenten zijn er blij mee en 
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het leidt ook echt tot besparingen. Op grond hiervan is 3 fte opgenomen om niet alleen 

zorginstellingen in meer gemeenten te gaan ondersteunen maar ook te kijken naar andersoortige 

instellingen bv. op het gebied van onderwijs, sport, cultuur. Het doel is derhalve om met dat geld die 

succesformule breder te gaan uitrollen.  

De betekenis van een ‘mandje’ woningen is een verzameling vergelijkbare woningen 

(woningcoöperatie woningen) die op eenzelfde manier kunnen worden gerenoveerd. Door die te 

bundelen kunnen schaalvoordelen worden gehaald.  

In het kader van de RES-sen is aangegeven dat de provincie hecht aan goede participatietrajecten 

ook rond de duurzame energieprojecten. Voor de wijze waarop dat vorm moet worden gegeven 

wordt een adviesteam voor participatietrajecten opgericht.  

Desgevraagd door mevrouw Poppe antwoordt spreker dat het de bedoeling is dat het adviesteam 

gemeenten of andere initiatiefnemers helpt.  

De kosten voor investeringen in het kader van besparingen moeten primair door anderen worden 

gedragen; het is niet zo dat de provincie de kosten van energiebesparingen in de provincie gaat 

dragen. Vanuit het Klimaatakkoord is o.a. een warmtefonds voorzien plus allerlei andere 

maatregelen. Het bedrag in de Begroting is bedoeld om dat proces verder te helpen. Of het budget 

energiebesparing voldoende is, moet worden afgewacht. Het is in ieder geval een forse stap vooruit 

om de energiebesparing op verschillende terreinen een boost te geven. De provincie zal zeker de 

vinger aan de pols houden en als blijkt dat meer nodig is, hetgeen ook voor andere onderwerpen op 

het gebied van energie geldt, dat zal het College daarvoor uiteraard voorstellen aan PS voorleggen. 

Dit is het budget voor het komende jaar waarvan het College verwacht dat zij het kan uitgeven.  

Zonnepanelen rond de Gerbrandytoren vindt spreker een interessante suggestie. In principe is dit 

echter wel iets dat in eerste instantie bij de gemeente ligt. De provincie is uiteraard bereid daarover 

mee te denken. Deze vraag is vanuit IJsselstein nog niet bij de provincie neergelegd. Hij zegt toe dat 

ambtelijk contact met IJsselstein zal worden opgenomen om deze suggestie te bespreken. Hetzelfde 

stelt hij voor met betrekking tot de suggestie over het warmtenet in Vijfheerenlanden.  

Het fonds van € 18 mln., financiële ondersteuning en meer geld voor innovatie zijn posten die vallen 

onder het kopje van nader uit te werken voorstellen, zoals ook in het Statenvoorstel staat 

beschreven. Het College heeft een aantal onderwerpen gelabeld, waarvoor zij middelen wil 

reserveren. Dit is een van die onderwerpen. Bij de volgende Begroting hoopt het College dit dusdanig 

te hebben uitgewerkt dat zij PS onderbouwd kan voorstellen wat zij daarvoor gaat doen. In die zin 

staat het u nog niet in de Begroting.  

Mevrouw Van Ulzen begrijpt dat hierover derhalve nog besluiten te nemen zijn. De vraag is of de 

vertaling daarvan terugkomt bij de maatregelen en of dat al dan geen energiegeld betreft. Er staat nu 

een bedrag rond € 6 mln. voor komend jaar in de Begroting. Geïnformeerd wordt of dit daarbij moet 

worden opgeteld.  

Gedeputeerde Van Essen licht toe dat dat de € 18 mln. nog niet in de Begroting staat. Als de Staten 

bij een volgende Begroting instemmen met een uitgewerkt plan dan wordt de Begroting daarmee 

opgehoogd en zal dit derhalve tot meer geld voor de Energietransitie leiden. 

Hetzelfde geldt voor het geld voor innovatie. Het College wil eerst betere plannen hebben voordat 

hiervoor in de Begroting geld wordt gereserveerd. Dat is een principe dat überhaupt breder wordt 

toegepast dus ook hier. 

Er is voldoende geld gereserveerd voor ondersteuning van de RES-sen. Ook daarvoor geldt dat, als er 

werkenderwijs achter wordt gekomen dat het niet voldoende is, de Staten de eersten zijn die dit 

horen.  

De provincie gaat geen geld steken in de aankoop van zonnepanelen en rotorbladen van 

windmolens. Dit is geld dat is bedoeld om gemeenten, participatieprocessen te ondersteunen.  
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De provincie is eveneens voornemens om lokale energiecoöperaties te ondersteunen via het 

revolverende fonds waaraan andere provincies hopelijk zullen deelnemen. Het moet derhalve 

worden gezien als procesgeld.   

 

De heer Schaddelee licht toe dat er keuzes moesten worden gemaakt, omdat niet onbeperkt budget 

kan worden ingezet op de Fiets. Er is voor gekozen de middelen in te zetten op snelfietsroutes vanuit 

de overweging dat veel van de knelpunten, bv. de Donderbergrotonde, naar alle waarschijnlijkheid 

op het tracé van zo’n snelfietsroute liggen. Mogelijk kunnen zaken aan elkaar worden gekoppeld.  

Landbouwverkeer op parallelwegen in combinatie met fietsers is gevaarlijk. De Staten hebben 

daarvoor regelmatig aandacht gevraagd. Het streven is dat op fietsnelwegen geen landbouwverkeer 

rijdt, hij kan echter niet garanderen dat dit streven in alle gevallen voor een geheel fietsnelwegtracé 

wordt gehaald.   

Spreker memoreert dat de boeren afgelopen maandag in het provinciehuis zijn ontvangen. Op de 

vraag, of de stikstofproblematiek alleen op de agrarische sector wordt afgewenteld, heeft spreker 

erop gewezen dat rondom mobiliteit eveneens als gevolg van de PAS uitspraak projecten stilliggen 

die veel burgers raken. Spreker onderschrijft dat de agrarische sector hard wordt geraakt en hij heeft 

begrip voor de boeren maar er moet niet uit het oog worden verloren dat het vraagstuk veel breder 

ligt dan alleen de agrarische sector; er moeten op meerdere terreinen maatregelen worden getroffen 

om de stikstofuitstoot naar beneden te krijgen. Op het gebied van mobiliteit zijn verschillende opties 

genoemd w.o. het verlagen van de snelheden, het verbreden van wegen om files op te lossen, het 

invoeren van autoloze dagen.  

Het College heeft aangegeven de PAS problematiek niet te willen oplossen door naar de som te 

kijken maar naar de bron. Er zullen bronmaatregelen moeten worden genomen ook op het gebied 

van mobiliteit. Er vindt inmiddels onderzoek plaats naar wat op provinciale wegen zou kunnen 

worden gedaan qua snelheid. Hij is wat dat betreft zeer geïnteresseerd in het onderzoek van de 

WUR, omdat uit de modellen van de provincie vooralsnog komt dat het aanpassen van snelheden 

zich niet een op een vertaalt in een lagere stikstofuitstoot. Het invoeren van autoloze dagen is een 

interessante suggestie, maar de provincie heeft wel te maken met het feit dat provinciale wegen 

aansluiten op gemeentelijke- en rijkswegen waarover zij niet gaat.  

Desgevraagd door de heer Oude Wesselink antwoordt spreker dat aan de hand van berekeningen op 

specifieke locaties en in grotere gebieden wordt bekeken wat in het kader van de stikstofuitstoot het 

effect is van het verlagen van de snelheid. Dit betreft een provinciaal onderzoek, dat op dit moment 

nog wordt uitgevoerd. Spreker kan zich voorstellen dat de Staten daarin op een later moment een 

keer worden meegenomen.  

De heer Strandstra memoreert dat vanuit het Rijk wordt nagedacht over een autoloze zondag. Hij 

pleit ervoor dat het College deze optie bespreekt met de overheden.  

Gedeputeerde Schaddelee merkt op dat de provincie zeker positief wil meedenken als zij door Den 

Haag wordt gebeld over het invoeren van een autoloze zondag.  

Mevrouw Hoek hecht eraan mee te geven dat 50PLUS in dat geval pleit voor een andere autoloze 

dag dan de zondag. In het kader van de bestrijding van de eenzaamheid wijst zij erop dat zondag juist 

de dag is dat ouderen veelal bezoek krijgen.  

De heer Oude Wesselink stelt voor de autoloze zondag in IPO-verband te bespreken.  

De heer Berlijn vraagt zich af waarom over een autoloze zondag wordt gesproken. Mensen, die door 

de week werken, willen het weekend bereikbaar zijn en mensen opzoeken.  

De heer Van Déun geeft aan dat de PVV zich aansluit bij FvD. De PVV verwacht van het College dan 

wel een economische impact analyse, omdat een autoloze doordeweekse dag nog veel meer geld 

kost dan op zondag.  
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Gedeputeerde Schaddelee geeft aan dat de keuze van de dag wellicht een onderwerp voor een 

referendum kan zijn. Hij is het overigens wel eens met de opmerking dat de zondag misschien niet de 

meest wenselijke dag is. Ten aanzien van een doordeweekse dag in zijn ideaal plaatje dat mensen op 

een dusdanige afstand van hun werk wonen dat ze met de fiets kunnen komen. Het College wacht af 

of de Staten in deze een boodschap willen meegeven.    

Het bepalen van indicatoren is aan de Staten; GS geven aan of het al dan niet haalbaar is. Spreker 

onderschrijft echter dat het wenselijk is invulling te geven aan de indicatoren waarbij ‘nader te 

bepalen’ staat.    

Bij Lexmond wordt concreet gezocht naar een betere locatie voor de halte aan de hoofdweg; die ligt 

nu op een wat ongelukkige plek. Bij Meerkerk is een overstappunt bij de N214 en A27. Erkend wordt 

dat dit een gevaarlijk punt is, waarover spreker al heeft gesproken met zijn collega in Zuid-Holland. 

De halte ligt net op Zuid-Hollands grondgebied. Hij hoopt de Staten daarover in het eerste kwartaal 

2020 meer duidelijkheid te kunnen geven in een met Zuid-Holland afgestemde brief.  

De reden dat de N201 ontbreekt is omdat afgesproken is geen reserves meer in de Begroting op te 

nemen als er geen goed onderbouwd plan onder ligt. Dat is wat de landelijke Begrotingsregels van de 

provincie vraagt. De trajectstudie zal eerst worden afgerond zodat een goed onderbouwd bedrag kan 

worden opgenomen in het meerjarig Investeringsprogramma.   

Over de Donderbergrotonde is de provincie in gesprek met de gemeente. Op 7 november a.s. gaat hij 

op werkbezoek. Ook ten aanzien van dit onderwerp kunnen de Staten in het eerste kwartaal 2020 

informatie tegemoetzien over de varianten inclusief toelichting.   

Een Faunapassage en het uitplaatsen van de twee benzinestations in Maarsbergen betreffen 

kostbare projecten. De provincie heeft in deze te maken met een gemeente die financieel in zwaar 

weer zit. Dat betekent dat niet alles kan.  

Overigens hoort het onderwerp Faunapassage thuis in RGW.   

De heer Kamp meent dat is toegezegd dat het onderzoek naar de varianten eerder dan het eerste 

kwartaal 2020 zou worden toegezonden. Het is hem bekend dat die onderzoeken als zeven maanden 

zijn afgerond.  

Mevrouw Van Ulzen informeert met betrekking tot de Donderbergrotonde hoe het zit met het 

krediet van € 514.000 terwijl maar € 195.000 in de Begroting staat en wat hieraan al dan niet 

uitgegeven gaat worden. 

Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat het budget nog steeds is gereserveerd. Daarover is de 

provincie nog in gesprek met de gemeente. Ondanks eerdergenoemde afspraak, dat geen reserves 

worden aangehouden als er geen goed onderbouwde plannen onder liggen, wordt het bedrag voor 

de Donderbergrotonde wel meegenomen naar volgend jaar omdat het streven is gericht op een zo 

snel mogelijke uitvoering.   

Spreker bevestigt de toezegging met betrekking tot de onderzoeken naar de varianten. Hij zal erop 

toezien dat deze zo snel mogelijk aan de Staten worden verstrekt.  

Mevrouw Hoek merkt op dat nu wordt gesproken over een bedrag van rond € 5 ton; in haar beleving 

was dit € 8 ton. Geïnformeerd wordt of dit bedrag wel is afgeroomd.  

Gedeputeerde Schaddelee moet het antwoord hierop schuldig blijven; hij zegt toe dit te zullen 

nagaan en hierop nader terug te komen. Buiten kijf staat echter dat als de uitvoering ter hand wordt 

genomen daarvoor budget beschikbaar is. Daarvoor is in de Begroting een bedrag gereserveerd. Als 

blijkt dat meer geld nodig is, komt hij met een onderbouwd plan en budgetverzoek bij de Staten 

terug.   

Spreker steunt de oproep voor het verschuiven naar meer gezonde mobiliteit, maar in het kader van 

de westelijke rondweg Amersfoort kan de provincie zich niet meer terugtrekken; zij moet wel een 

betrouwbare overheid blijven.   
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De westelijke rondweg Amersfoort staat niet in de Begroting omdat de subsidie daarvoor als is 

verleend en uitgekeerd.  

Met betrekking tot de Fiets licht spreker toe dat er een uitvoeringsprogramma in ontwikkeling is die 

hij begin 2020 aan de Staten hoopt te kunnen voorleggen.  

De vraag met betrekking tot de opcenten hoort thuis in BEM.  

De MRB is geen doelbelasting maar het vrije belastinggebied dat de provincie heeft om er taken van 

te kunnen financieren. 

In de visie van het College is het OV nu een goed en duurzaam alternatief maar kan het altijd beter. 

Dat is precies waaraan het College de komende jaren wil werken; een aanbod dat beter aansluit op 

de wensen vanuit gemeenten. De provincie heeft ook dit jaar een breed gesprek gevoerd met alle 

gemeenten en partners op grond waarvan het uitvoeringsplan voor het komende jaar op veel punten 

is aangepast.   

Mevrouw Poppe wijst erop dat er in de provincie dorpen zijn die niet ontsloten worden door OV; 

sommige wel doordeweeks maar niet in het weekend. Er wordt ook geen afslag van de snelweg 

afgesloten omdat er maar een keer per dag een auto gebruik van maakt. In de visie van de SP moet 

de focus van de provincie liggen op een basisnetwerk voor alle dorpen en wijken; nu ligt de focus op 

de drukke lijnen.   

Mevrouw d’Hondt informeert of het de bedoeling van de SP is dat in die dorpen/wijken lege bussen 

gaan rijden. De PvdA onderschrijft dat de provincie goed moet worden ontsloten maar dat hoeft niet 

persé via een traditionele dienstregeling; dit kan ook via allerlei alternatieve vormen van flexibel 

vervoer. Geïnformeerd wordt of de SP dit met de PvdA eens is.  

Mevrouw Poppe antwoordt dat de SP daarover een andere mening heeft. De SP staat op het 

standpunt dat het basisnetwerk op orde moet zijn. In het begin zullen er mogelijk lege bussen rijden, 

maar als mensen erop kunnen rekenen dat er op vaste tijden een dienstregeling is, is de SP ervan 

overtuigd dat daarvan meer mensen gebruik gaan maken mits het ook qua prijsstelling een goed 

alternatief is voor de auto.  

Gedeputeerde Schaddelee vervolgt dat het accommoderen van groei gaat over het goed organiseren 

van mobiliteit op het moment dat er nieuwe woningbouw-/werklocaties bijkomen. Voorgestaan 

wordt dat primair het OV en de fiets daar kunnen komen, maar eveneens de auto.  

Over de bewegwijzering bij Montfoort heeft spreker inmiddels contact met de wethouder omdat de 

gemeente die vraag bij de provincie heeft neergelegd. De borden zullen zo spoedig mogelijk op de 

goede plek worden geplaatst.  

Station Loenersloot is meegenomen als een van de opties in de plannen voor de N201. Er wordt 

derhalve naar gekeken.  

Het gezond inpassen van mobiliteit gaat over de leefomgeving. Bij de aanleg van een weg wordt 

bekeken hoe ervoor kan worden gezorgd dat deze zo min mogelijk overlast geeft.   

Met betrekking tot de vraag over de waterwegen licht spreker toe dat dit over het beheer gaat 

waarvoor de provincie samen met de waterschappen aan de lat staan en dus niet de 

recreatieschappen.   

Dat de reserves afnemen van € 127 mln. naar € 0 heeft alles te maken met eerdergenoemde nieuwe 

begrotingssystematiek.   

Ten aanzien van het OV Uitvoeringsprogramma wordt verder doorgekeken dan 2030. Het U Ned 

perspectief gaat tot 2040. Spreker zou niet te vroeg roepen dat in dat kader geen innovatie wordt 

toegepast en niet aan ondergronds wordt gedacht. Binnen het U Ned programma wordt breed 

gekeken hoe de regionale OV-ring, waarnaartoe wordt gewerkt, op de best mogelijke manier kan 

worden ingepast. Het College staat absoluut open voor innovaties. Als FvD in deze inzichten wil delen 

over ondergrondse mogelijkheden dan nodigt het College FvD hiertoe graag uit.  
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Met betrekking tot de € 0,5 mln. voor verkeerseducatie w.o. het verkeersexamen licht spreker toe 

dat inmiddels 300 scholen en kinderdagverblijven in de provincie gebruik maken van dat pakket. Dat 

start met verkeerseducatie aan kinderen tot 6 jaar; een vervolg daarop is het verkeersdiploma. Dit 

zijn manieren die de provincie wil inzetten om inwoners zo jong mogelijk veilig deel te laten nemen 

aan het verkeer.        

De heer Berlijn is van mening dat dit geen taak is van de school of overheid. Niet omdat het geen 

belangrijke taak is, maar omdat jonge kinderen vooral met hun ouders over straat gaan. In zijn visie is 

het derhalve de taak van de ouders om hun kinderen verkeerswijs te maken. Hij adviseert dit geld te 

besparen en aan andere dingen uit te geven.  

De heer Schaddelee merkt op vorige week op een kinderdagverblijf te hebben ervaren dat zij blij 

waren met het lespakket verkeer. Tijdens een themaweek hadden zij daaraan eveneens een 

educatief moment voor de ouders gekoppeld waarbij werd gesproken over het belang van 

verkeersopvoeding. Het is ook bedoeld om het denken op gang te brengen. Spreker acht het 

waardevol dat de provincie daaraan wat mobiliteitsgeld uitgeeft.  

Mevrouw Hoek informeert waar de bij de provincie in eigendom zijnde bruggen onder vallen.  

Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat deze bruggen onder infra vallen en voor wat betreft de 

N201 derhalve in de modellen worden meegenomen.   

Met betrekking tot de vraag of de juiste cijfers worden gebruikt in het kader van geluidsoverlast door 

vliegverkeer meent spreker dat die gegevens in de Staat van Utrecht staan die jaarlijks wordt 

geactualiseerd. Hij zegt echter toe dit te zullen laten uitzoeken.  

Het verheugt de heer Bart dat dit nader zal worden uitgezocht. Het gaat niet alleen over de 

geluidsoverlast maar ook over luchtkwaliteit. Daarnaast memoreert hij de vragen van GroenLinks 

over hoe ‘zo klein mogelijke hinder’ wordt gedefinieerd en of de provincie bereid is om actief te 

lobbyen richting het Rijk voor minder vluchtverkeer over Utrecht of zelfs in het algemeen.  

Gedeputeerde Schaddelee geeft aan dat collega Van Muilekom over het vliegverkeer in gesprek is 

met het Rijk en daarop nader zal ingaan.   

Met betrekking tot de vraag of in het kader van de pilot gratis OV wat breder kan worden gekeken 

dan ouderen in de minima licht spreker toe dat het doel van de pilot is om in beeld te brengen wat er 

gebeurt als de provincie een jaar lang gratis OV aanbiedt aan deze doelgroep. Spreker sluit niet uit 

dat in het geval van een succesvolle pilot wordt bekeken hoe hieraan een vervolg kan worden 

gegeven en welke doelgroepen hiervoor wellicht eveneens in aanmerking komen. Hij stelt voor de 

pilot eerst te doorlopen, te kijken wat daaruit wordt geleerd en op basis daarvan te bekijken hoe dat 

nog meer kan worden ingezet.  

Mevrouw Demir informeert of het College van menig is dat met deze pilot de juiste maatschappelijke 

effecten worden gemeten. Het lijkt DENK beter om dat nu al wat breder te trekken om op basis van 

alle gegevens te bekijken welke doelgroep hiervan het meeste gebruik maakt.   

Gedeputeerde Schaddelee heeft begrip voor het pleidooi maar wijst erop dat het voor de provincie al 

lastig is om de doelgroep ouderen met een smalle beurs in beeld te krijgen en te bereiken. Die pilot 

richt zich er eveneens op of het überhaupt lukt om die doelgroep te bereiken en mee te krijgen. 

Voorts moet worden afgewacht hoe de vervoerders erop reageren. Voor hen is het ook een uitdaging 

om vorm te geven aan de registratie in deze. Dat zijn allemaal zaken die de provincie uit deze pilot 

wil leren voordat bekeken wordt hoe andere groepen kunnen worden meegenomen.  

Toegankelijkheid van OV is een belangrijk punt. De provincie voldoet op dit moment aan alle eisen, 

maar desalniettemin is het streven die toegankelijkheid steeds verder te verbeteren zodat alle 

doelgroepen kunnen worden meegenomen in het OV. ROCOV adviseert de provincie continu op het 

verbeteren van het OV en ook specifiek op de toegankelijkheid. Daarvoor is nu geen extra budget 

opgenomen maar rond de overdracht van de regiotaxi’s is hiervoor bv. wel weer extra aandacht.  
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Mevrouw Poppe merkt op dat de SP sympathiek staat tegenover de suggestie van DENK. Indien de 

provincie geen bussen in de kleine dorpen kan laten rijden dan heeft het ook geen zin om ouderen 

op te roepen om met de bus te gaan omdat m.n. in de kleine dorpen veel ouderen wonen.  

Gedeputeerde Schaddelee is het niet eens met het beeld dat door de SP wordt neergezet dat kleine 

dorpen ontstoken zijn van enige vorm van OV; dat is niet het geval. In zijn visie moet de provincie er 

mede uit oogpunt van klimaat en gezondheid geen voorstander van zijn om grotere of kleinere 

bussen leeg te laten rijden naar kernen waarvan bekend is dat er nauwelijks gebruikers zijn van OV. 

Spreker onderschrijft dat soms gebruik van OV kan worden aangejaagd door het aan te bieden, maar 

er moet wel een basis zijn; in sommige kleine kernen ontbreekt nu eenmaal een basis daarvoor. 

Mevrouw Poppe merkt op dat die basis er ook van het OV moet zijn. Het kan niet zo zijn dat dorpen 

alleen maar afhankelijk zijn van een buurtbus. Dan is het heel makkelijk om gratis OV aan te bieden 

aan ouderen. Als het er niet is, kan er geen gebruik van worden gemaakt en kost het ook geen geld. 

Mevrouw Hoek hecht eraan in aanvulling hierop op te merken dat waar zij woont ’s avonds en op 

zondag geen bus rijdt. De bus die rijdt is een cirkelbus die ook niet meer naar een naburig dorp rijdt 

waar alle voorzieningen w.o. een zorgcentrum, de tandarts, de bibliotheek zijn.   

 

Gedeputeerde Van Muilekom acht de vraag over de luchtvaart terecht gezien de overlast die de 

provincie Utrecht daarvan ondervindt. Indien wordt gekeken naar de ontwikkelingen en de 

luchtruimherziening waarvan sprake is, sluit spreker niet uit dat dit als de provincie niet alert is nog 

gaat toenemen. Inmiddels is er een provinciale kerngroep waarin een aantal gemeenten zit; niet 

alleen gemeenten dichtbij Schiphol maar bv. ook Amersfoort omdat er steeds meer luchtverkeer die 

kant uit gaat. Voorts zijn de NMU en bewoners daarin vertegenwoordigd. De kerngroep kijkt in het 

kader van het gebruik van het luchtruim m.n. naar de overlast voor de mens, de natuur en 

stiltegebieden. Er zijn ook provincies die hiernaar primair vanuit een economisch oogpunt kijken.   

Ten behoeve van de luchtruimherziening moet tot actuele gegevens worden gekomen. De gegevens 

met betrekking tot Schiphol worden via een landelijke monitoring verkregen. De provinciale wegen 

worden iedere 5 jaar gemonitord. Voor de provincie zijn de WHO-normen belangrijk. 

Spreker deelt tot slot mede dat op dit moment een informatiesessie wordt voorbereid over alles dat 

met Schiphol te maken heeft.  

De voorzitter merkt op dat deze informatiesessie in november is gepland.  

De heer Bart deel mede dat de aangekondigde informatiesessie GroenLinks verheugt. Hij geeft mee 

dat op de map, die is gebruikt voor de beantwoording van de technische vragen van GroenLinks, de 

datum van 1 januari 2007 – 31 december 2009 staat.  

De provincie ondervindt overigens niet alleen overlast van het vliegverkeer van Schiphol maar ook 

van Rotterdam. Verzocht wordt ook die overlast goed in kaart te brengen.  

Gedeputeerde Van Muilekom antwoordt dat de luchtruimherziening over heel Nederland gaat.  

 

De heer Donker deelt in tweede termijn mede moeite te hebben met het antwoord op de vraag met 

betrekking tot de N214 - A27. Als de Staten hierover pas in het eerste kwartaal 2020 worden 

geïnformeerd betekent dit dat de onveilige situatie voor de inwoners de hele winterperiode blijft 

bestaan.  

Gedeputeerde Schaddelee deelt de zorg van de SGP en er wordt aan gewerkt. Hij heeft er bij zijn 

collega in Zuid-Holland op aangedrongen om zo snel mogelijk werk te maken van het verplaatsen van 

de halte naar een veiligere plek, maar Utrecht kan dat niet afdwingen.   

 

Naar aanleiding van een desbetreffende vraag van mevrouw Poppe antwoordt de voorzitter dat 

vragen over de RUD thuishoren in BEM  
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Mevrouw Rikkoert memoreert haar vraag in eerste termijn wat het College gaat doen om de stikstof 

aan te pakken. De suggestie van een autoloze zondag, merkt GroenLinks meer aan als een ludieke 

actie. Met betrekking tot de suggestie om de snelheid te verlagen, werd gewezen op een rapport 

waaruit zou blijken dat dit minder effect zou hebben dan gewenst.  

Geïnformeerd wordt waaraan moet worden gedacht als het gaat om mobiliteitsprojecten in relatie 

tot de stikstofproblematiek.  

Gedeputeerde Schaddelee onderschrijft dat daarop maatregelen moeten worden getroffen. Dat 

moet echter wel integraal gebeuren. Het is een puzzel die op veel plekken tegelijk moet worden 

gelegd. D66 heeft technische vragen gesteld over de impact van snelheid op de stikstofproblematiek. 

De beantwoording volgt nog. Daarnaast vindt in IPO-verband overleg plaats hoe deze problematiek 

kan worden aangepakt. Daarbij zijn de provincies voor een deel afhankelijk van waar de commissie 

Remkes mee komt. Die heeft al een eerste rapport afgegeven, waarmee de provincie vanuit 

mobiliteit nog niet veel kan. Spreker deelt derhalve de zorg van de ChristenUnie maar kan daarop op 

dit moment nog geen goed afgewogen antwoord geven.   

 

De voorzitter rondt de discussie over de Begroting af.     

 

2.3 SV Vervanging oeverconstructie Merwedekanaal 

De heer Van Déun merkt op dat de negatieve bruidsschat bij de overname van Vijfheerenlanden van 

€ 33,8 mln. de PVV enigszins verrast. Geïnformeerd wordt of de provincie iets heeft gemist bij de 

overname, hoe het College dat eerder heeft gecommuniceerd of dat dit voor GS eveneens uit de 

lucht komt vallen.  

Er is sprake van overname van de boekwaarde. Dat is normaal. Daar is de accountant druk mee bezig. 

De vraag is of dit in de jaarstukken 2019 al definitief is terug te vinden en of er ook sprake is van 

vrijval. Dat zou kunnen betekenen dat daaruit iets zou kunnen worden gefinancierd. 

In de stukken staat een aantal zaken over CO2-emissie maar geen woord over stikstofdepositie, 

terwijl dat wel heel belangrijk is. Wellicht dat daarmee gezien de actuele problematiek rondom 

stikstof in het vervolg in dit soort stukken rekening kan worden gehouden.  

De PVV mist het onderhoudsbudget. Er wordt een investering gedaan in het NIB. De vraag is of in de 

begrotingspost Onderhoud niet iets moet worden gereserveerd voor de vrijval.  

Overigens acht de PVV het bijzonder dom dat de provincie destijds de kosten voor onderhoud van 

het Merwedekanaal van Rijkswaterstaat heeft overgenomen. Dat is echter een gelopen proces. 

Wat wel van belang is dat er ook iets tegenover staat nl. de boekwaarde van de oeververbindingen.   

 

De heer Oude Wesselink geeft aan dat ook GroenLinks enigszins verrast was. GroenLinks heeft voorts 

moeite met het begrijpen van het Statenvoorstel. Juridisch gezien is het nog van het Rijk maar die 

hebben beheer en onderhoud uitbesteed aan de provincie Zuid-Holland. Vervolgens is het aan de 

provincie Utrecht overgedragen die het weer voorlopig heeft uitbesteed aan Zuid-Holland. De 

provincie Utrecht is echter wel degene die de kosten moet dragen. Verzocht wordt om een nadere 

toelichting.  

 

De heer Van Schie memoreert dat in de vorige Statenvergadering al uitgebreid is gedebatteerd over 

de kosten van Vijfheerenlanden. Gelet op het feit dat het Bestuursakkoord tussen de provincies met 

betrekking tot de financiering van de overname nog niet rond is, stelt de VVD voor om dit 

investeringsbesluit pas te nemen nadat de totale fusiekosten van de twee gemeenten bij de 

provincie Utrecht in kaart zijn gebracht waarvan dit dan een onderdeel zou kunnen zijn. 

Het ordevoorstel is derhalve om het voorliggende Statenvoorstel wel te behandelen maar pas te 

bespreken in de Staten alsook de totale financiële consequentie van de fusie in kaart is gebracht.  

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/16-oktober/09:30/2019MM155-SV-oeververvanging-Merwedekanaal.pdf
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Mevrouw Poppe deelt mede dat de SP zich aansluit bij de vragen van GroenLinks.  

 

De heer Strandstra deelt mede dat de PvdD zich eveneens aansluit bij de vragen van GroenLinks. 

Daarnaast heeft de PvdD hierover technische vragen gesteld. De beantwoording is hedenmorgen 

ontvangen. Daarin staat dat bij eventuele kap van bomen deze in principe allemaal worden 

gecompenseerd. Geïnformeerd wordt of dat zal gebeuren.  

Over fauna uitrijplaatsen verzoekt de PvdD een ecoloog te laten meekijken en die aanbevelingen op 

te volgen.   

 

De heer Kamp leest niets over communicatie met de grondeigenaren, hetgeen in de visie van D66 

een belangrijk aandachtspunt is.  

Soms zijn er nog wel eens onvoorziene zaken als het gaat om het onderhoud m.n. als er dicht aan de 

oever leidingen en kabels liggen. Geïnformeerd wordt of in de begrote kosten het verleggen van 

leidingen en kabels is meegenomen. 

 

De heer Mourik-Geluk merkt op dat het CDA zich in principe aansluit bij het ordevoorstel van de VVD. 

Het CDA kan echter niet overzien of dit mogelijk is.  

 

De heer Donker merkt op dat het de SGP verbaast dat de provincie het vuur uit de sloffen heeft 

gelopen om Vijfheerenlanden naar Utrecht te halen en nu wel de lusten maar niet de lasten wil 

dragen.  

De heer Van Schie merkt op niet te hebben gezegd dat de provincie het niet moet betalen. De VVD 

heeft aangeven het totaalplaatje inzichtelijk te willen hebben voordat een dergelijk besluit wordt 

genomen. De veiligheid van de Merwedekanaal staat niet ter discussie; die moet gewaarborgd zijn. 

Het gaat wat de VVD betreft derhalve niet over lusten en lasten maar over inzicht.  

De heer Donker merkt op dat vertraging in de besluitvorming tot gevolg heeft dat de 

werkzaamheden, die al zijn aanbesteed, worden stilgelegd. Dat proces moet in de visie van de SGP 

gewoon doorgaan.  

 

Gedeputeerde Schaddelee licht toe dat uitstel ook door het College is overwogen omdat de provincie 

eerst de discussie met Zuid-Holland zou willen afronden, maar daarop is vooralsnog geen zicht. 

De situatie is goed in beeld gebracht en op grond daarvan staat het College op het standpunt dat het 

noodzakelijk is dat de werkzaamheden doorgang vinden. Dat heeft vooral te maken met veiligheid, 

zowel voor de scheepvaart als voor omwonenden. De oevers zijn ver over het einde van hun 

levensduur heen. Het is van belang dat geen vertraging in de werkzaamheden wordt opgelopen, 

omdat de provincie anders een heel groot veiligheidsprobleem heeft. 

Ook het College betreurt dat de provincies nog met elkaar in discussie zijn over hoe de rekening nu 

precies moet worden verdeeld, maar dat de werkzaamheden moeten gebeuren staat buiten kijf.   

De kabels en leidingen en grondeigenaren zijn goed in beeld. 

Voor wat betreft de bomen wordt er inderdaad gecompenseerd en er is advies ingewonnen bij 

ecologen.  

Spreker heeft persoonlijk niet de indruk dat de provincie haar uiterste best heeft gedaan om de twee 

gemeenten te verleiden naar Utrecht over te stappen; de provincie heeft hen alleen warm welkom 

geheten.  

 

Het verheugt de heer Strandstra dat advies is ingewonnen bij ecologen. Geïnformeerd wordt of dat 

advies ook volledig is opgevolgd.  
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Gedeputeerde Schaddelee antwoordt dat de ecologen vooral hadden geadviseerd de oevers 

diervriendelijker te maken. Dat advies is overgenomen.  

 

De heer Van Déun heeft geen antwoord gekregen op zijn vraag over de vrijval en de accountant. 

Gedeputeerde Schaddelee licht toe dat dit onderdeel is van de ingewikkelde discussie tussen de 

provincie Utrecht en Zuid-Holland. Gedeputeerde Strijk voert dat gesprek met zijn college Financiën 

in Zuid-Holland.      

 

De heer Van Schie kan zich voorstellen dat veiligheid voor alles gaat. De VVD steunt dat uitgangspunt. 

De VVD zou het wel op prijs stellen indien de Staten voor de behandeling in PS een update krijgen 

van de stand van zaken met betrekking tot het bestuurlijk proces en wanneer het aan de Staten is om 

daarover een uitspraak te doen.  

De heer Schaddelee merkt op dat het in zijn visie mogelijk moet zijn de Staten een update te 

verstrekken voor de PS-vergadering.  

 

De voorzitter rondt de bespreking over dit onderwerp af met de conclusie dat de Commissie ermee 

instemt het voorliggende voorstel door te geleiden naar PS met de titel klein debat.  

 

3. SLUITING 

Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter dit deel van de van de commissie M&M. 

 


